
n IOANA PETRESCU, PREªEDINTELE
ASOCIAÞIEI PUR ªI SIMPLU VERDE /
”Dezvoltarea durabilã este cheia
supravieþuirii economice, sociale ºi
climatice a României” PAGINA 2

n EMMA ZEICESCU, DIRECTOR
COMMUNICATIONS, PHILIP MORRIS
ROMÂNIA / Despre esenþa unei
transformãri reale, centrate pe
sustenabilitate, oameni ºi viitor

PAGINA 3

n RAREª BEªLIU, CEO ASI ALPACO /
”Un produs bun e acela ce
respectã resursele, timpul ºi
viitorul nostru” PAGINA 6

n ALINA ZANFIR, MASTER FRANCIZAT
HELEN DORON ROMÂNIA DE SUD-EST /
”Sustenabilitatea ºi valorile etice
sunt esenþiale în metodologia
noastrã”

PAGINA 8

n Administraþia Fondului pentru
Mediu are buget record în 2025:
16,42 miliarde lei PAGINA 4

n Rabla auto 2025 - ecotichetul
pentru maºinile electrice creºte la
7.500 de euro PAGINA 4

n VIOREL IACOB, CEO DVI PRODUCTION
/ ”Am adus la Iernut o infrastructurã
de tehnologie care pune România pe
harta inovaþiei industriale europene”

PAGINA 5

8 paginiVineri, 30 mai 2025, nr. 96 (7852), anul XXXIV

Consumul sustenabil, o
preocupare în creºtere

I
nteresul pentru un compor-
tament sustenabil este în
creºtere în þara noastrã,
proporþia celor care
considerã acest as-
pect important ajun-
gând la 58% în 2024,

de la 36% în 2023, confom
unui studiu Reveal Marke-
ting Research publicat spre
finele anului trecut.

Potrivit sursei citate, aceastã
evoluþie acceleratã poate fi atri-
buitã ºi implementãrii Sistemului
de Garanþie Returnare (SGR),
care a stimulat conºtientizarea
impactului acþiunilor individuale
asupra mediului.

Datele oficiale publicate luna
trecutã de administratorul SGR,
RetuRo, aratã cã numãrul amba-
lajelor returnate de consumatori
prin Sistemul Garanþie-Returnare
a trecut de un miliard în primul

trimestru din anul curent.
Analiza Reveal Marketing Re-

search aratã cã principalele solu-
þii identificate pentru abor-
darea problemelor de su-
stenabilitate ale societãþii
actuale se concentreazã pe
t re i d i rec þ i i esenþ ia le :
schimbarea comportamen-
tului individual (74%),
ajustarea atitudinii ºi poli-

t ic i lor guvernelor (73%) ºi
creºterea producþiei de energie
verde (72%), ceea ce reflectã fap-
tul cã tranziþia cãtre un model su-
stenabil necesitã un efort colec-
tiv, susþinut atât de schimbãri la
n i v e l i n d i v i d u a l , c â t º i d e
i n i þ i a t i v e i n s t i t u þ i o n a l e º i
progrese tehnologice.

Ioana Petrescu, preºedintele
Asociaþiei Pur ºi Simplu Verde,
ne-a declarat cã, în mediul urban,
interesul pentru consum sustena-

bil a crescut vizibil în ultimii ani,
mai ales în rândul tinerilor, fiind
observatã o preocupare mai mare
pentru reciclare, pentru produse
locale, pentru reducerea risipei
alimentare. Domnia sa subliniazã
cã, ”dacã vrem sã înþelegem su-
stenabilitatea cu adevãrat, ar tre-
bui sã începem prin a-i asculta pe
bunicii ºi strãbunicii noºtri de la
sat, care trãiau într-un mod pro-
fund ecologic, deºi nu foloseau
niciodatã cuvântul «verde»”, iar
de la acele generaþii ”avem de
învãþat nu doar tehnici, ci mai ales
mentalitatea care pune valoare pe
ceea ce avem ºi nu risipeºte ceea
ce nu se poate înlocui”.

Consumul sustenabil este o
preocupare pentru autoritãþile eu-
ropene, oficialii de la Bruxelles
considerând cã circularitatea ºi
sustenabilitatea trebuie introduse
în toate etapele lanþului valoric,

de la proiectare la producþie ºi,
într-un final, la consumator, în
vederea obþinerii unei economii
pe deplin circulare.

În acest sens, planul de acþiune
al Comisiei Europene stabileºte
ºapte domenii vitale pentru a
ajunge la economia circularã, ºi
anume: materialele plastice, ma-
terialele textile, deºeurile de
echipamente electrice ºi electro-
n i c e , a l i me n t e l e , a p a º i
substanþele nutritive, ambalajele,
bateriile ºi vehiculele, clãdirile ºi
construcþiile.

”Limitarea resurselor ºi pro-
blemele climatice ne impun ca
pânã în 2050 sã trecem de la o so-
cietate de tipul «iei-produci-
arunci» la o economie întru totul
circularã, fãrã substanþe toxice,
sustenabilã ºi care sã absoarbã tot
atât carbon cât emite”, atrag aten-
þia oficialii UE. n

ALINA

VASIESCU

Rareº Beºliu,

CEO ASI Alpaco:

”Viitorul este despre calitate,

nu despre consum rapid. Iar

sustenabilitatea realã nu

înseamnã doar materiale

reciclabile, ci mai ales

produse care dureazã ºi care

contribuie la o utilizare

eficientã a resurselor”.
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”Dezvoltarea durabilã
este cheia supravieþuirii
economice, sociale ºi
climatice a României”

(Interviu cu Ioana Petrescu, preºedintele Asociaþiei Pur ºi Simplu Verde)

Reporter: Ce v-a determinat sã
creaþi asociaþia Pur ºi Simplu Verde,
cui vã adresaþi ºi cum promovaþi as-
pectele ce þin de dezvoltare durabilã?

Ioana Petrescu: Am înfiinþat Pur
ºi Simplu Verde dintr-o nevoie de a
aduce ºtiinþa, cercetarea aplicatã ºi
tehnologia în centrul procesului de
luare a deciziilor legate de mediu.
Ne-am sãturat de promisiuni vagi ºi
de politici de mediu scrise în birouri,
departe de oameni ºi de realitate. Am
vrut o platformã care sã îmbine ana-
liza economicã riguroasã, inovaþia
tehnologicã ºi dialogul direct cu ce-
tãþenii. Lucrãm în comunitãþi vulne-
rabile, dar ºi în zone urbane în tranzi-
þie, vorbim cu oameni care se con-
fruntã cu sãrãcie energeticã, cu pro-
fesori care vor sã explice schimbãri-
le climatice, cu primari care cautã
soluþii reale. Nu venim cu reþete uni-
versale, ci creãm soluþii bazate pe
date ºi pe nevoile locale.

Reporter: Ce specialiºti aveþi alã-
turi de dumneavoastrã în asociaþie?

Ioana Petrescu: În jurul Pur ºi
Simplu Verde am reunit o echipã ex-
cepþionalã, formatã din experþi inter-
naþionali de prim rang, cu experienþã
directã în definirea ºi aplicarea poli-
ticilor publice de mediu, sustenabili-
tate ºi tranziþie verde în unele dintre
cele mai avansate administraþii din
lume.

Alãturi de noi în Consiliul ªtiinþi-
fic sunt:

- Robert Orr, decan al Universitã-
þii din Maryland, fost Subsecretar
General ONU ºi consilier special al
Secretarului General pe schimbãri
climatice.

- George Papaconstantinou, pro-
fesor de economie politicã interna-
þionalã la European University Insti-
tute, fost ministru al mediului ºi fi-
nanþelor în Grecia.

- Gilbert Metcalf, fost profesor la
Tufts University ºi fost adjunct al Se-
cretarului Trezoreriei SUA pentru
mediu ºi energie în administraþia
Obama. Este un lider în domeniul ta-
xãrii carbonului ºi al integrãrii suste-
nabilitãþii în politica fiscalã.

- Nathan Hultman, profesor la
Universitatea Maryland, fost consi-
lier în cadrul Departamentului de
Stat al SUA pentru tranziþia climati-
cã si director al Centrului pentru Su-
stenabilitate Globalã.

- Aparna Mathur, economist ºi fost
consilier economic la Casa Albã atât
în administraþia Trump, cât ºi Biden.

- Ioannis Ioannou, cadru didactic la
London Business School, unul dintre
cei mai citaþi experþi internaþionali în
domeniul sustenabilitãþii corporative
ºi al antreprenoriatului verde.

Aceastã ancorare internaþionalã
ne ajutã sã conectãm România la
dezbaterile globale ºi sã aducem
bune practici în contextul românesc.

Pe plan naþional, avem o echipã
interdisciplinarã: economiºti, spe-
cialiºti în guvernanþã, cercetãtori în
ºtiinþele sociale, experþi în educaþie,
sustenabilitate ºi tranziþie justã.
Împreunã, formãm un nucleu care
doreºte sã aducã schimbãri reale si
mãsurabile.

Reporter: Ce proiecte aveþi în de-
rulare anul acesta ºi în ce parteneria-
te este implicatã asociaþia pentru
promovarea aspectelor legate de sus-
tenabilitate? Care sunt rezultatele
proiectelor pe care le desfãºuraþi?

Ioana Petrescu: Unul dintre cele
mai importante proiecte în care sun-
tem implicaþi este AdJUST - un pro-
iect european de cercetare finanþat

prin programul Horizon Europe,
care aduce împreunã 9 parteneri
principali din UE, 2 parteneri din Re-
gatul Unit ºi alþi 11 parteneri asocia-
þi. Printre aceºtia se numãrã unele
dintre cele mai prestigioase universi-
tãþi ºi centre de cercetare din Europa,
cum ar fi London School of Econo-
mics (LSE), University College
London (UCL), CMCC - Centrul
Euro-Mediteranean pentru Schim-
bãri Climatice (Italia) ºi BC3 - Ba-
sque Centre for Climate Change
(Spania).

În cadrul acestui consorþiu, Pur ºi
Simplu Verde coordoneazã compo-
nenta legatã de economie ºi firme,
iar anul acesta am publicat primul
nostru studiu major în Business Pro-
cess Management Journal, intitulat
“Decoding the multifaceted just
transition: from the organizational
commitment to environmental issues
toward investments and expected
outcome”. Studiul se bazeazã pe un
sondaj realizat în patru þãri - Rom-
ânia, Germania, Spania ºi Regatul
Unit - ºi analizeazã modul în care
companiile se raporteazã la tranziþia
verde, ce le motiveazã sã investeascã
în decarbonizare ºi ce le împiedicã.

Un alt parteneriat valoros este cel
cu Worcester Polytechnic Institute
(WPI) din Statele Unite. În 2024, am
lansat împreunã un program educa-
þional în care studenþii americani co-
laboreazã cu echipa Pur ºi Simplu
Verde pentru a dezvolta instrumente
digitale care sprijinã educaþia de me-
diu în ºcolile din România.

În primul an, studenþii au lucrat cu
trei ºcoli din Bucureºti, unde au ana-
lizat cum se desfãºoarã Sãptãmâna
Verde ºi ce nevoi au profesorii ºi ele-
vii. Pe baza acestor informaþii, au
creat un set de materiale didactice
adaptate - inclusiv un joc pe calcula-
tor interactiv, care îi ajutã pe copii sã
înþeleagã concepte precum poluarea
apelor, gestionarea deºeurilor, deºer-
tificarea ºi biodiversitatea.

Proiectul a fost prezentat la Bi-
blioteca Naþionalã în cadrul unui
eveniment public ºi a fost foarte bine
primit de profesori ºi elevi. Acesta
este doar începutul: ne dorim ca în
urmãtorii ani sã extindem programul
ºi în alte judeþe, folosind date din sa-
telit în timp real ºi multiple metode
interactive pentru a transforma edu-
caþia ecologicã într-o experienþã mai
captivantã.

Reporter: Care consideraþi cã
este rolul dezvoltãrii durabile în con-
textul provocãrilor ultimilor ani?

Ioana Petrescu: Dezvoltarea du-
rabilã este cheia supravieþuirii eco-
nomice, sociale ºi climatice a Româ-
niei. Într-o þarã în care mulþi oameni
încã se încãlzesc cu lemne, în care
poluarea aerului afecteazã sãnãtatea
copiilor ºi în care zone întregi riscã
depopularea, dezvoltarea durabilã
trebuie sã devinã direcþia clarã a fie-
cãrui plan de investiþii ºi a fiecãrei
decizii administrative.

Dezvoltarea durabilã înseamnã
locuri de muncã curate, energie ac-
cesibilã pentru toþi, infrastructurã re-
zilientã, ºcoli care educã pentru vii-
tor ºi comunitãþi care nu sunt lãsate
în urmã. Pentru România, aceasta
este ºi o oportunitate strategicã: sã
nu mai urmãm modele învechite, ci
sã construim direct pe baze noi, ver-
zi, inteligente ºi mai ales, centrate pe
oameni. Avem tot ce ne trebuie: re-
surse regenerabile, potenþial agricol,
minþi inovatoare ºi comunitãþi locale
dornice sã se implice. Rolul nostru

este sã conectãm toate acestea într-o
viziune coerentã. Asta înseamnã,
pentru mine, dezvoltare durabilã: un
nou contract social între cetãþeni, na-
turã ºi economie.

”Cea mai mare provocare
este, din pãcate, ruptura
profundã dintre ºtiinþã ºi
decizie publicã”

Reporter: Care sunt cele mai
mari provocãri în implementarea
obiectivelor de dezvoltare durabilã?

Ioana Petrescu: Cea mai mare
provocare este, din pãcate, ruptura
profundã dintre ºtiinþã ºi decizie pu-
blicã. Avem în continuare prea mulþi
politicieni care nu înþeleg implicaþii-
le reale ale schimbãrilor climatice,
nu cunosc datele ºtiinþifice ºi nu sunt
pregãtiþi sã gestioneze tranziþia ver-
de cu responsabilitate. Se iau decizii
importante fãrã expertizã, fãrã con-
sultãri reale ºi fãrã o viziune integra-
tã care sã valorifice resursele pe care
România le are la dispoziþie.

România are acces la sume consi-
derabile prin fonduri europene - fie
din PNRR, fie din Fondul pentru
Tranziþie Justã - dar suferã de o lipsã
cronicã de experþi în aparatul public,
capabili sã gândeascã proiecte ambi-
þioase, sustenabile ºi adaptate con-
textului local. Fãrã echipe tehnice
solide în ministere, consilii judeþene
ºi primãrii, riscãm sã cheltuim bani
europeni pe soluþii de avarie, fãrã
impact real pe termen lung.

Provocarea, nu e doar tehnicã, este
ºi una de viziune, educaþie ºi integri-
tate. Dacã vrem ca obiectivele de
dezvoltare durabilã sã nu rãmânã
doar pe hârtie, trebuie sã reconstruim
încrederea în ºtiinþã, sã investim în
competenþã publicã ºi sã avem cura-
jul sã spunem adevãrul, chiar ºi atun-
ci când nu e convenabil.

Reporter: Cum trebuie sã fie
comportamentul unui cetãþean atent
la mediu? Cum vedeþi dumneavoas-
trã percepþia conceptului de sustena-
bilitate în rândul populaþiei, respec-
tiv al companiilor, ºi care este des-
chiderea în acest sens?

Ioana Petrescu: Un cetãþean
atent la mediu face alegeri informa-
te, poate reduce risipa, recicleazã ºi
se intereseazã de sursa energiei pe
care o consumã sau de impactul pro-
duselor pe care le cumpãrã. Mai im-
portant, poate pune întrebãri ºi cere
transparenþã: de la angajator, de la
furnizori ºi de la decidenþi.

Percepþia sustenabilitãþii este în
schimbare. Oamenii sunt mai recep-
tivi, mai ales tinerii ºi locuitorii din

mediul urban. Dar existã ºi multã
confuzie: pentru unii, sustenabilita-
tea pare un lux, o modã scumpã. Aici
intervine educaþia ºi comunicarea
clarã. Trebuie sã arãtãm cã sustena-
bilitatea înseamnã, de fapt, viaþã mai
bunã ºi comunitãþi mai sãnãtoase.

La nivelul companiilor, lucrurile
evolueazã, dar ritmul este inegal. În
studiul nostru din cadrul proiectului
AdJUST, realizat pe un eºantion de
550 de firme din patru þãri europene,
inclusiv România, am observat cã
multe companii româneºti sunt
conºtiente de necesitatea tranziþiei
verzi, însã se confruntã cu bariere
clare. De exemplu, firmele din Rom-
ânia au raportat un interes crescut
pentru reducerea amprentei de car-
bon ºi eficienþã energeticã, dar în
acelaºi timp au semnalat lipsa de pre-
dictibilitate legislativã ºi teama de
costuri ascunse sau instabile ca prin-
cipale obstacole. Un procent semni-
ficativ dintre respondenþi ne-au spus
cã ar investi mai mult în soluþii verzi
dacã ar exista scheme de sprijin coe-
rente ºi consultanþã tehnicã accesibi-
lã ºi cã aceste politici coerente ar tre-
bui sã reducã din riscurile percepute
de cãtre companii ºi cã încrederea ºi
cooperarea dintre stat ºi firme sunt
esenþiale. Pe de altã parte, companii-
le care aveau deja o culturã organiza-
þionalã orientatã spre sustenabilitate,
adicã o conducere angajatã, valori
verzi clare, dialog intern, raportau ºi
rezultate mai bune în implementarea
mãsurilor de decarbonizare. Cu alte
cuvinte, leadership-ul intern contea-
zã aproape la fel de mult ca politicile
externe. Aceste date ne aratã cã me-
diul privat este pregãtit sã participe
la tranziþia durabilã, dar are nevoie
de parteneriate, stabilitate ºi ghidaj
clar din partea statului.

”România este într-un
proces de învãþare ºi
reconectare”

Reporter: Cât de educatã este
România faþã de alte þãri europene în
privinþa consumului sustenabil?

Ioana Petrescu: România este
într-un proces de învãþare ºi reconec-
tare. În mediul urban, interesul pen-
tru consum sustenabil a crescut vizi-
bil în ultimii ani, mai ales în rândul
tinerilor. Vedem o preocupare mai
mare pentru reciclare, pentru produ-
se locale, pentru reducerea risipei
alimentare. Dar, în acelaºi timp, exis-
tã încã multã confuzie ºi neîncrede-
re, iar educaþia ecologicã nu este încã
integratã suficient în ºcoli sau în po-
liticile publice.

Paradoxal, însã, rãspunsul nu vine
doar din Europa de Vest, ci ºi din pro-
pria noastrã tradiþie. Dacã vrem sã
înþelegem sustenabilitatea cu adevã-
rat, ar trebui sã începem prin a-i
asculta pe bunicii ºi strãbunicii
noºtri de la sat, care trãiau într-un
mod profund ecologic, deºi nu folo-
seau niciodatã cuvântul „verde”.

În gospodãriile rurale tradiþionale,
nu se arunca nimic. Borcanele erau
spãlate ºi refolosite, hainele treceau
prin mai multe generaþii, iar o bucatã
de sfoarã avea mai multe vieþi.
Resturile de mâncare mergeau la ani-
male, nu la groapa de gunoi. Apa era
folositã cu grijã. Fântânile erau res-
pectate, iar sãpunul de casã era fãcut
din grãsime refolositã. Grãdinile de
legume erau locale ºi de sezon, nu
transportate pe mii de kilometri.
Aceste comportamente nu þineau de
modã sau obligaþie, ci de bun simþ,
echilibru ºi respect faþã de resurse.
Avem de învãþat de la acele generaþii
nu doar tehnici, ci mai ales o menta-
litate care pune valoare pe ceea ce
avem ºi nu risipeºte ceea ce nu se poa-
te înlocui. Astãzi, provocarea este sã
combinãm înþelepciunea tradiþiona-
lã cu inovaþia modernã, pentru a crea
un model românesc autentic de su-
stenabilitate, unul care sã fie atât efi-
cient, cât ºi profund conectat cu
identitatea noastrã.

Reporter: Care consideraþi cã
sunt cele mai mari probleme de me-
diu din þara noastrã?

Ioana Petrescu: Una dintre cele
mai grave probleme de mediu din
România este poluarea aerului, un
ucigaº nevãzut care afecteazã sãnã-
tatea publicã zilnic. Potrivit Agenþiei
Europene de Mediu, în România
aproape 20.000 de decese premature
sunt atribuite anual expunerii la par-
ticule fine în suspensie (PM2.5).
Oraºe precum Bucureºti, Iaºi,
Braºov sau Cluj înregistreazã nive-
luri periculoase de poluare, în spe-
cial în sezonul rece. Cei mai vulnera-
bili sunt copiii, bãtrânii ºi persoanele
cu boli respiratorii sau cardiovascu-
lare. La copii, poluarea afecteazã
dezvoltarea plãmânilor, iar la
vârstnici creºte riscul de atac cere-
bral ºi infarct. Cauzele sunt multiple:
traficul auto sufocant, lipsa spaþiilor
verzi, sistemele de încãlzire inefi-
ciente ºi arderile necontrolate.

Din pãcate, politicile locale de
transport ºi urbanism sunt departe de
a fi parte din soluþie, ba chiar, de
multe ori, agraveazã problema.
Oraºele se sufocã între betoane, par-
cãri ºi dezvoltãri comerciale, în timp
ce transportul public este lãsat în

urmã, iar pistele de biciclete ºi spaþii-
le verzi sunt privite ca un „lux”.

Este nevoie de o regândire profun-
dã a modului în care gândim mobili-
tatea urbanã. Nu mai putem construi
oraºe pentru maºini, ci trebuie sã le
redãm oamenilor: cu transport pu-
blic curat, mai puþin trafic, spaþii ver-
zi reale ºi o regândire a prioritãþilor
de dezvoltare urbanã. Chiar dacã
asta înseamnã mai puþine clãdiri co-
merciale ºi mai multe pãduri urbane.
Aerul pe care îl respirãm nu e un
moft. Este o condiþie de bazã pentru
sãnãtate ºi viaþã.

Reporter: Cât de pregãtite sunt
autoritãþile de la noi din punct de ve-
dere al politicilor sustenabile? Con-
sideraþi cã economia circularã pri-
meºte destulã atenþie din partea auto-
ritãþilor noastre? Dacã nu, cum
credeþi cã ar trebui sã fie implicarea
acestora?

Ioana Petrescu: România a fãcut
recent un pas înainte prin implemen-
tarea sistemului de garanþie-returna-
re (SGR), care oferã un mecanism
eficient pentru colectarea ambalaje-
lor. Este un început util, dar nu trebu-
ie sã ne oprim aici. Reciclarea este
necesarã, dar nu este suficientã. Pen-
tru a avea un impact real asupra me-
diului, trebuie sã învãþãm din nou sã
reducem, sã refolosim ºi sã consu-
mãm mai puþin. Sustenabilitatea nu
înseamnã doar sã reciclãm mai mult,
ci sã ne punem întrebãri mai profun-
de despre ce consumãm ºi cât de re-
pede aruncãm.

Pe lângã infrastructurã, avem o
problemã serioasã de capacitate ad-
ministrativã. Nu avem suficienþi ex-
perþi în administraþia publicã localã
ºi centralã care sã înþeleagã econo-
mia circularã, sustenabilitatea sau
politicile verzi dincolo de teorie.

Avem nevoie de politici publice
bazate pe studii solide, pe înþelege-
rea comportamentelor locale ºi pe
date. ªi, foarte important, avem ne-
voie de evaluãri reale dupã imple-
mentare, sã analizãm dacã o mãsurã
funcþioneazã, ce trebuie ajustat ºi ce
putem învãþa pentru viitor. Prea mul-
te mãsuri sunt copiate superficial din
alte þãri, fãrã adaptare ºi fãrã urmãri-
rea impactului în timp.

Reporter: Cum vedeþi evoluþia
viitoare a unei economii durabile?

Ioana Petrescu: Economia dura-
bilã nu este doar un model economic
alternativ, este singura direcþie via-
bilã dacã vrem sã avem un viitor ca
societate. Nu vorbim doar despre
ecologie sau reciclare, ci despre o
schimbare profundã de paradigmã,
în care creºterea economicã nu se
mai face pe seama sãnãtãþii publice,
a resurselor naturale sau a coeziunii
sociale. O economie durabilã presu-
pune curaj politic, nu doar fonduri
europene. Înseamnã sã investim aco-
lo unde avem impact pe termen lung,
în educaþie, infrastructurã verde,
inovaþie tehnologicã ºi rezilienþã co-
munitarã. Înseamnã sã ne uitãm cu
responsabilitate la ce producem, ce
consumãm ºi mai ales pentru cine
construim economia.

Nu ne putem baza la nesfârºit pe
modele importate sau soluþii de ava-
rie. Trebuie sã ne construim propriul
model de dezvoltare, unul românesc
ºi verde, care sã valorifice resursele
naturale, tradiþia comunitãþilor rura-
le ºi creativitatea generaþiei tinere.

Pentru asta, este nevoie de lideri
care înþeleg ºtiinþa, realitatea din te-
ritoriu ºi rostul politicii ca serviciu
public. ªi este nevoie de cetãþeni im-
plicaþi, care cer, susþin ºi construiesc
alãturi de administraþie. Economia
durabilã a viitorului va fi una partici-
pativã, descentralizatã, conectatã la
naturã ºi ghidatã de date, nu de in-
stincte de moment. Este o economie
în care investiþiile se mãsoarã în vieþi
mai bune, nu doar în procente de
PIB. Nu e o utopie. E o alegere. ªi,
din ce în ce mai mult, devine singura
alegere responsabilã.

Reporter: Vã mulþumesc! n

Î
ntr-o þarã în care mulþi oameni încã se încãlzesc cu lemne, în

care poluarea aerului afecteazã sãnãtatea copiilor ºi în care

zone întregi riscã depopularea, dezvoltarea durabilã trebuie sã

devinã direcþia clarã a fiecãrui plan de investiþii ºi a fiecãrei deci-

zii administrative, ne-a declarat Ioana Petrescu, preºedintele

Asociaþiei Pur ºi Simplu Verde, subliniind: ”Dezvoltarea durabilã

înseamnã locuri de muncã curate, energie accesibilã pentru toþi, in-

frastructurã rezilientã, ºcoli care educã pentru viitor ºi comunitãþi

care nu sunt lãsate în urmã”.



INTERVIU

Despre esenþa unei
transformãri reale,

centrate pe sustenabilitate,
oameni ºi viitor

(Interviu cu Emma Zeicescu, Director Communications, Philip Morris România)

Reporter: Care sunt principale-
le direcþii de sustenabilitate adop-
tate de Philip Morris România?

Emma Zeicescu: Pentru noi,
sustenabilitatea este un angajament
real, nu doar un capitol de bifat
într-un raport. Ne uitãm la impac-
tul nostru, al companiei, în general,
dar ºi al produselor noastre, cu
onestitate ºi acþionãm pe douã di-
recþii clare: cum producem, adicã
ce impact social ºi de mediu are
activitatea noastrã, ºi cum contri-
buim în comunitãþile din care fa-
cem parte.

La Philip Morris România, am
fãcut din sustenabilitate un pilon
central în tot ceea ce facem ºi am
direcþionat în programe de sustena-
bilitate o parte importantã din cei
peste 730 milioane de dolari inves-
tiþi în fabrica din Otopeni în ultimii
opt ani. Ne dorim un viitor sustena-
bil, în care riscurile ºi provocãrile
sociale ºi de mediu sunt minimiza-
te, iar resursele comune sunt prote-
jate. Reducerea emisiilor de car-
bon ºi atingerea neutralitãþii din
punct de vedere al emisiilor de car-
bon reprezintã prioritatea numãrul
unu pe care o avem. Dar ne preocu-
pã ºi gestionarea deºeurilor ºi
protejarea resurselor de apã ºi
ne-am implicat în comunitãþi prin
proiecte de voluntariat. Am adus la
aceeaºi masã autoritãþi locale, fur-

nizori, instituþii ºi alþi parteneri, ca
sã înþelegem mai bine provocãrile
de mediu ºi sociale cu care ne con-
fruntãm. Împreunã, am cãutat solu-
þii, am împãrtãºit idei ºi am promo-
vat bune practici. Pentru cã, pânã la
urmã, schimbãrile reale vin din co-
laborare ºi din dorinþa sincerã de a
face lucrurile mai bine.

Nu e suficient sã recunoaºtem cã
avem un impact - important e sã
credem cã putem sã facem ceva

concret pentru a-l reduce. Iar în ul-
timii ani am dovedit cã nu ne rezu-
mãm la vorbe. Vrem sã creãm un
viitor sustenabil, în care riscurile ºi
provocãrile legate de apã ºi energie
sunt minimizate, iar resursele co-
mune sunt protejate.

Reporter: Care sunt cele mai rele-
vante iniþiative de sustenabilitate des-
fãºurate de Philip Morris România?

Emma Zeicescu: Ne place sã
inovãm ºi sã aplicãm inovaþia în
modul în care ne desfãºurãm acti-
vitatea ºi gestionãm resursele. În
plus, îi încurajãm pe partenerii
noºtri sã adopte aceleaºi principii
sustenabile în activitãþile lor. La ni-
vel global, ne-am propus sã atin-
gem neutralitatea din punct de ve-
dere al emisiilor de carbon pânã la
finalul anul 2025 ºi în întregul lanþ
valoric pânã în 2040.

Unul dintre proiectele noastre de
bazã este transformarea fabricii din
Otopeni într-un centru de produc-
þie pentru consumabile fãrã fum - o
investiþie majorã nu doar în tehno-
logie, ci ºi în viitor. Aºa cum spu-
neam, reducerea emisiilor de car-
bon ºi atingerea neutralitãþii din
punct de vedere al emisiilor de car-
bon sunt fundamentale pentru acti-
vitãþile noastre, iar în acest scop am
instalat în fabricã peste 6.000 de
panouri solare cu o capacitate tota-
lã instalatã de 3,4 MW. Efectiv,

aceastã iniþiativã va reduce depen-
denþa fabricii de gazele naturale,
un combustibil fosil cu efecte sem-
nificative asupra mediului. De ase-
menea, ne dorim sã protejãm resur-
sele locale de apã, dar ºi sã ne asi-
gurãm cã activitatea noastrã merge
mai departe fãrã compromisuri.
Aºa cã am integrat în procesele no-
astre un management sustenabil al
apei, cu tot ce înseamnã asta: con-
sum mai mic, reutilizare, proteja-

rea ecosistemelor de apã dulce ºi
reducerea riscurilor legate de apã.
În fabrica noastrã din Otopeni
avem douã staþii de epurare a ape-
lor uzate care funcþioneazã la stan-
darde înalte, cu o capacitate de
1.800 de metri cubi pe zi. Dupã
procesul de epurare, apa respectã
toþi parametrii impuºi de legislaþie,
aºa cã poate fi evacuatã în siguran-
þã în apele de suprafaþã din zonã.

Pentru mine, protejarea mediu-
lui nu e doar un subiect de discuþie -
e ceva ce simt cã trebuie sã facem
cu toþii, zi de zi. Mã preocupã felul
în care acþiunile noastre, fie cã vor-
bim de gesturi mici sau de decizii
luate la nivel de companie, lasã
urme în naturã. ªi da, cred cã
schimbarea începe cu fapte mici,
dar constante.

Reporter: Care sunt cele mai
importante lecþii învãþate de com-
panie în cei zece ani de transforma-
re cãtre un model de afacere mai
sustenabil?

Emma Zeicescu: Cea mai grea
lecþie? Sã avem rãbdare. Transfor-
marea realã nu vine peste noapte ºi
cere curaj, perseverenþã ºi o dozã
de vulnerabilitate. A fost nevoie sã
ieºim din zona de confort pe care
ne-o dãdea istoria îndelungatã a
companiei, sã renunþãm la certitu-
dini ºi sã investim - financiar, uman
ºi emoþional - în ceva ce nu avea
precedent în industrie. Dar a meri-
tat. Pentru cã am înþeles cã trans-
formarea înseamnã mai mult decât
rezultate de business, înseamnã ºi
sustenabilitate: oameni, viitor ºi
cât de mult ne pasã, cu adevãrat.

O altã lecþie este cea a implicãrii
ºi a exemplului personal. Din
2016, am desfãºurat campanii de
conºtientizare în rândul angajaþi-
lor, furnizorilor ºi comunitãþilor
locale cu privire la importanþa pro-
tejãrii mediului ºi a conservãrii
apei. Am vorbit despre prevenirea
poluãrii, practici durabile de ges-
tionare a apei, precum ºi pregãtirea
pentru situaþii de urgenþã (de
exemplu, inundaþii). ªi am trecut la
acþiune. Am realizat proiecte de
protejare ºi îmbunãtãþire a unor
zone din bazinul hidrografic
Argeº-Vedea-Piteºti: reîmpãduri-
re, minimizare a distrugerii habita-

telor, colectare a deºeurilor, îmbu-
nãtãþire a valorii estetice ºi sprijini-
re a iniþiativelor de conservare a

biodiversitãþii alãturi de ONG-uri
ºi autoritãþi locale.

ªi trebuie sã vã spun, ca voluntar
care a luat parte la unele dintre aces-
te evenimente, cã este un sentiment
incredibil de împlinire când ºtii cã
ai contribuit la binele comun, la pã-
strarea unui mediu curat ºi sãnãtos.
Voluntarii noºtri au plantat peste
70.000 de puieþi în judeþele Ialomi-
þa, Cãlãraºi, Prahova, Giurgiu, Bu-
zãu ºi Dâmboviþa ºi au adunat peste
20 de tone de deºeuri începând din
2016.

Reporter: În ce mod inovaþiile
dezvoltate de Philip Morris Inter-
national contribuie la transforma-
rea profundã a industriei atât la ni-
vel global, cât ºi local?

Emma Zeicescu: Când spui
„inovaþie”, mulþi se gândesc la
gadgeturi. Dar pentru noi inovaþia
are un scop mai mare: sã construim
un viitor fãrã fum. Nu e puþin lucru.
Dispozitivele fãrã fum, cercetarea
ºtiinþificã din spatele lor, noile
standarde de producþie – toate aces-
te lucruri nu doar cã schimbã o in-
dustrie, ci ºi dau consumatorilor o
alternativã. ªi, sincer, asta e poate
cea mai puternicã formã de inova-
þie: aceea care schimbã vieþi.

Philip Morris International s-a
transformat din temelii, în ultimii
ani, cu scopul de a construi un vii-
tor în care þigãrile vor fi înlocuite
cu alternative mai puþin dãunãtoa-
re la continuarea fumatului. Acest
proces este cel mai radical dintre
cele care au transformat compania
ºi industria pânã acum. La nivel
global, din 2018, s-au fãcut investi-
þii de peste peste 14 miliarde de do-
lari în cercetarea ºi dezvoltarea
produselor fãrã fum.

Obiectivul final al acestor inves-

tiþii este o schimbare majorã de pa-
radigmã la nivelul societãþii: sã
oferim milioanelor de fumãtori din

toatã lumea ºi din România ºansa
de a lua o decizie informatã, bazatã
pe ºtiinþã ºi de a renunþa la þigãri în
favoarea unor produse fãrã fum
care, deºi nu sunt complet lipsite de
riscuri, reprezintã o alternativã mai
bunã la continuarea fumatului.

Reporter: Ce face ca abordarea
actualã a companiei sã fie diferitã,
curajoasã ºi chiar disruptivã în ra-
port cu modelele tradiþionale de
business?

Emma Zeicescu: Cum spuneam
mai sus, ne-am asumat un obiectiv
care ar fi pãrut de neconceput în
trecutul recent: un viitor fãrã fum.
Câþi alþi jucãtori din industrie au
spus asta cu voce tare? Nu ne e tea-

mã sã fim diferiþi, pentru cã ºtim
unde vrem sã ajungem. Iar asta
presupune sã nu mai faci business
„ca pe vremuri”, ci sã reinventezi
totul: de la produs, la comunicare,
la culturã organizaþionalã. E ris-
cant? Poate. Dar este, fãrã îndoia-
lã, necesar.

Reporter: Ce idee sau valori
fundamentale te motiveazã în pro-
movarea sustenabilitãþii în activi-
tatea profesionalã?

Emma Zeicescu: Cred profund
în ideea de responsabilitate. Fieca-
re dintre noi are un rol în felul în
care va arãta lumea peste 10, 20, 50
de ani. Eu vin dintr-un loc al cuvin-
telor, al impactului prin discurs.
Acum construiesc sens ºi direcþie
în altã formã - prin proiecte, prin
angajamente, prin consecvenþã. Ce
mã motiveazã? Gândul cã am con-
tribuit la o schimbare realã. Asta dã
sens fiecãrei zile de muncã.

Reporter: Care este man-
tra/motto-ul preferat legat de suste-
nabilitate?

Emma Zeicescu: Fã RAI din ce
ai! ªi îl aplic la scarã extinsã, pen-
tru viaþã, în general.

Reporter: Mulþumesc! n

Unul dintre proiectele noastre de bazã este
transformarea fabricii din Otopeni într-un
centru de producþie pentru consumabile fãrã
fum - o investiþie majorã nu doar în tehnologie,
ci ºi în viitor".

T
ransformarea înseamnã mai mult decât rezultate de

business, înseamnã ºi sustenabilitate: oameni, viitor ºi cât

de mult ne pasã, cu adevãrat, considerã Emma Zeicescu,

Director Communications, Philip Morris România. Printre

altele, Emma ne-a spus, în cadrul unui interviu: „Cred

profund în ideea de responsabilitate. Fiecare dintre noi are un rol în

felul în care va arãta lumea peste 10, 20, 50 de ani. Eu vin dintr-un

loc al cuvintelor, al impactului prin discurs. Acum construiesc sens ºi

direcþie în altã formã - prin proiecte, prin angajamente, prin

consecvenþã. Ce mã motiveazã? Gândul cã am contribuit la o

schimbare realã. Asta dã sens fiecãrei zile de muncã”.

În fabrica noastrã din Otopeni avem douã staþii
de epurare a apelor uzate care funcþioneazã la
standarde înalte, cu o capacitate de 1.800 de
metri cubi pe zi. Dupã procesul de epurare,
apa respectã toþi parametrii impuºi de
legislaþie, aºa cã poate fi evacuatã în siguranþã
în apele de suprafaþã din zonã".

Pentru mine, protejarea mediului nu e doar un
subiect de discuþie - e ceva ce simt cã trebuie sã
facem cu toþii, zi de zi. Mã preocupã felul în
care acþiunile noastre, fie cã vorbim de gesturi
mici sau de decizii luate la nivel de companie,
lasã urme în naturã. ªi da, cred cã schimbarea
începe cu fapte mici, dar constante".

SUPLIMENT ECO-ECONOMIE / BURSA, NR. 96 PAGINA 3 Vineri, 30 mai 2025



AUTORITATI

Administraþia Fondului pentru
Mediu are buget record în 2025:
16,42 miliarde lei
lMircea Fechet, ministrul Mediului: ”Bugetul AFM aprobat este unul istoric, nu doar prin valoarea sa, ci mai ales prin impactul pe
care îl va avea asupra tranziþiei verzi a României”

G
uvernul a aprobat, în
luna aprilie, la propune-
rea Ministerului Mediu-
lui, Apelor ºi Pãdurilor,

bugetul de venituri ºi cheltuieli pen-
tru anul 2025 al Administraþiei Fon-
dului pentru Mediu (AFM). Bugetul
AFM pentru acest an depãºeºte suma
de 16,42 miliarde de lei, fonduri care
vor fi utilizate pentru finanþarea an-
gajamentelor din sesiunile anterioa-
re, continuarea programelor deja cu-
noscute, precum ºi pentru lansarea
unor noi iniþiative de mediu ºi efi-
cienþã energeticã.

Mircea Fechet, ministrul Mediu-
lui a declarat: ”Bugetul AFM apro-
bat este unul istoric, nu doar prin va-
loarea sa, ci mai ales prin impactul
pe care îl va avea asupra tranziþiei
verzi a României. Este un buget con-
struit cu responsabilitate, care rã-
spunde concret nevoilor cetãþenilor,
autoritãþilor locale ºi mediului de
afaceri în domenii esenþiale precum
eficienþa energeticã, mobilitatea
electricã, energia regenerabilã ºi
protejarea pãdurilor. Pentru prima
datã, finanþãm integrat lanþul com-
plet al tranziþiei energetice la nivelul
gospodãriilor, prin extinderea pro-
gramului de panouri fotovoltaice cu
baterii de stocare ºi pompe de cãldu-
rã. Este un pas major cãtre indepen-
denþa energeticã a românilor ºi redu-
cerea costurilor la întreþinere. Adu-
cem o noutate prin Programul Rabla
auto 2025, relansãm iluminatul pu-
blic cu LED ºi introducem direcþii noi
de acþiune, cum ar fi sprijinul pentru
încãlzirea locuinþelor în zona monta-
nã sau crearea de parcuri urbane pen-
tru combaterea poluãrii. Este un bu-
get care pune accent pe sustenabili-
tate, echitate ºi impact real în comu-
nitãþi. Împreunã, facem paºi concreþi
spre un viitor mai verde, mai curat ºi
mai sãnãtos pentru toþi!”.

Sumele ce se regãsesc în bugetul
AFM pentru 2025 vizeazã atât finan-

þarea programelor deja cunoscute,
cât ºi lansarea unor noi programe.

În acest context, Florin Bãnicã,
preºedintele AFM, a afirmat: “Buge-
tul Administraþiei Fondului pentru
Mediu pentru anul 2025 reprezintã o
creºtere semnificativã de aproape
18% faþã de 2024. În mod special,
bugetul de anul acesta include finan-
þarea a ºapte programe noi, alãturi de
cele deja existente, ceea ce reprezin-
tã o direcþie clarã de extindere a spri-
jinului pentru soluþii durabile. Un
exemplu semnificativ este Progra-
mul Casa Verde Plus, care complete-
azã programul deja existent pentru
panouri fotovoltaice, adãugând

acum soluþii de încãlzire pe bazã de
pompe de cãldurã”.

1,50 miliarde lei pentru
relansarea programului
privind panourile
fotovoltaice

Principalele programe finanþate
prin bugetul AFM în anul 2025 sunt:

- Programul privind panourile fo-
tovoltaice - 1,50 miliarde de lei pen-
tru relansarea programului în 2025;

- Programul Rabla auto - 1,43 mi-
liarde de lei pentru promovarea vehi-
culelor nepoluante, pentru lansarea
unei noi sesiuni dedicate persoanelor

fizice ºi juridice, care de aceastã datã
se vor înscrie direct în platformã, nu
prin intermediul dealerilor;

- Iluminat public stradal cu LED -
500 de milioane de lei pentru relan-
sarea programului în 2025;

- Eficienþã energeticã în clãdiri pu-
blice - 500 de milioane de lei pentru
lansarea unei noi sesiuni de finanþare;

- Rabla sobe - 250 de milioane de
lei pentru instalarea de aparate de
încãlzire în zonele montane;

- Finanþarea bateriilor de stocare
pentru sisteme fotovoltaice - 400 de
milioane lei pentru completarea in-
vestiþiilor realizate prin programele
de energie verde;

- Înfiinþarea de parcuri în aglome-
rãrile din Bucureºti - 50 de milioane
de lei pentru crearea de spaþii verzi în
vederea reducerii poluãrii;

- Program sportiv FOTE Braºov
2027 - 50 de milioane de lei pentru
eficientizarea energeticã a infra-
structurii schiabile;

- Rabla Termopane - înlocuirea
termopanelor pentru eficienþã ener-
geticã - 50 de milioane de lei pentru
reducerea pierderilor de cãldurã în
locuinþe;

- Programul naþional de creºtere a
sechestrãrii carbonului în pãdurile
din fondul forestier naþional -200 de
milioane de lei;

- Programul Casa Verde PLUS -
pompe de cãldurã - 100 de milioane
de lei pentru completarea sistemelor
fotovoltaice existente cu soluþii de
încãlzire eficiente.

Bugetul alocat reflectã angaja-
mentul Guvernului de a sprijini tran-
ziþia verde, modernizarea infrastruc-
turii energetice ºi protejarea mediu-
lui înconjurãtor, contribuind astfel la
obiectivele asumate prin Planul Na-
þional de Redresare ºi Rezilienþã
(PNRR), strategiile naþionale de me-
diu ºi angajamentele internaþionale
ale României în domeniul combate-
rii schimbãrilor climatice.

Finanþare din bani
europeni pentru 26 de
fabrici de reciclare

Administraþia Fondului pentru
Mediu a finalizat, la data de 30 apri-
lie, semnarea contractelor de finan-
þare cu operatorii economici pentru
cele 26 de proiecte aprobate în ca-
drul Programului “Construirea de in-
stalaþii de reciclare a deºeurilor în
vederea atingerii þintelor de reciclare
din pachetul economiei circulare”,
finanþat prin Planul Naþional de Re-
dresare ºi Rezilienþã (PNRR).

Florin Bãnicã, preºedintele Admi-
nistraþiei Fondului pentru Mediu, a

declarat: ”Am semnat cele 26 de con-
tracte de finanþare care reprezintã þin-
ta asumatã de AFM prin PNRR. Este
o dovadã clarã a angajamentului
Administraþiei Fondului pentru Me-
diu pentru atingerea obiectivelor asu-
mate în tranziþia cãtre o economie cir-
cularã. Prin aceste investiþii strategi-
ce, din bani europeni, vom contribui
la construcþia unei infrastructuri mo-
derne de reciclare, în România. Este
un moment cheie pentru economia
circularã ºi pentru dezvoltarea dura-
bilã la nivel naþional”.

Valoarea totalã a celor 26 de
proiecte este de 674.749.100,51 lei.
Acestea au fost selectate în urma unei
sesiuni de finanþare derulate în perioa-
da 14 iunie - 22 noiembrie 2024, care
a înregistrat un interes ridicat: 140 de
dosare depuse pentru 144 de instala-
þii, cu o valoare totalã solicitatã de
2.888.054.976 lei fãrã TVA.

Fabricile de reciclare finanþate vi-
zeazã fluxuri prioritare de deºeuri.
Astfel, vor fi realizate: 10 fabrici
pentru reciclarea deºeurilor de pla-
stic; 4 instalaþii pentru deºeuri din
construcþii; 3 fabrici pentru recicla-
rea sticlei; 2 instalaþii dedicate
deºeurilor din construcþii ºi sticlã; 2
deºeuri municipale; câte o fabricã
pentru reciclarea deºeurilor de acu-
mulatori, aluminiu, cauciuc, spume
poliuretanice ºi textile.

”Având în vedere interesul ridicat
manifestat de piaþã ºi nevoia clarã de
infrastructurã de reciclare la nivel
naþional, ne dorim sã continuãm fi-
nanþarea acestor tipuri de proiecte.
Este esenþial sã sprijinim în mod
consecvent tranziþia cãtre o econo-
mie circularã funcþionalã în toate re-
giunile României”, a mai spus Florin
Bãnicã. Valoarea maximã eligibilã a
ajutorului de stat acordat pentru un
proiect este de 8.400.000 euro, iar
valoarea minimã eligibilã este de
500.000 euro. Intensitatea ajutoru-
lui de stat regional poate ajunge
pânã la 75%. n

Rabla auto 2025 - ecotichetul pentru
maºinile electrice creºte la 7.500 de euro

Subvenþia pe care o acordã statul
pentru achiziþia unui autoturism
full-electric creºte de la 5.100 la
7.500 de euro, potrivit noului ghid de
finanþare aprobat de Ministerul Me-
diului, Apelor ºi Pãdurilor pentru
Programul Rabla 2025, publicat în
luna aprilie.

Programul Rabla 2025 urmãreºte
sã aducã pe ºoselele din þarã câteva
zeci de mii de maºini noi, cu emisii
reduse sau zero, într-un demers am-
plu de înnoire a parcului auto naþio-
nal ºi de reducere a poluãrii.

Mircea Fechet, ministrul Mediu-
lui, a declarat: ”Prin acest program
ne propunem sã aducem pe strãzile
din România zeci de mii de autoturi-
sme nou-nouþe, mai puþin poluante.
Dacã vã doriþi un motor mai curat, cu
consum mai mic sau o maºinã mai si-
gurã, pregãtiþi-vã sã vã înscrieþi în
Rabla 2025! Cea mai mare noutate ºi
cea mai aºteptatã de toatã lumea este
valoarea ecot ichetului pentru
maºinile electrice, pe care am cre-
scut-o la 37.000 de lei, aproximativ
7.500 de euro. Sperãm ca anul acesta
Programul Rabla sã fie un program
care sã întreacã orice aºteptare, sã
batã orice alt record. O altã noutate
este legatã de modalitatea de înscrie-
re. Ne propunem sã dãm posibilita-
tea românilor sã se înscrie direct în
aplicaþia Administraþiei Fondului
pentru Mediu, fãrã dealeri, fãrã alþi
intermediari, voucherul putând fi de-
contat la orice producãtor”.

Mircea Fechet a mai precizat:
”Avem un buget record de 1,43 de
miliarde de lei, cu aproape 50% mai
mare decât bugetul anului trecut, pe
care sperãm sã îl epuizãm cât mai ra-
pid pentru cã vom avea o singurã se-
siune. Administraþia Fondului pen-

tru Mediu susþine cã, în ultimii 20 de
ani, datoritã programului pe care îl
numim în continuare Rabla am casat
peste un milion de autoturisme în
România, o cifrã absolut spectaculo-
asã! Aºadar, cu speranþa cã în 2025
vom avea foarte mulþi cai putere ver-
zi pe strãzile din România, aºtept cu
nerãbdare aprobarea bugetului AFM
ºi îmi doresc foarte mult sã putem
spune cât mai repede ca s-au termi-
nat banii, cã românii au accesat rapid
acest program ºi cã avem un numãr
cât mai mare de autoturisme sigure,
noi, prietenoase cu mediul, mai ales
în marile oraºe, unde aerul nu este
întotdeauna cel mai curat”.

Scop: îmbunãtãþirea
calitãþii mediului prin
achiziþia de autovehicule
noi

Scopul programului Rabla îl con-
stituie îmbunãtãþirea calitãþii mediu-
lui prin achiziþionarea de autovehi-
cule noi, mai puþin poluante ºi efi-
ciente din punct de vedere energetic,
conform Ministerului Mediului. Pro-
gramul vizeazã diminuarea efectelor
poluãrii aerului asupra mediului ºi a
sãnãtãþii populaþiei, cauzate de emi-
siile de gaze de eºapament provenite
de la autovehiculele uzate, precum ºi
prevenirea generãrii deºeurilor ºi
atingerea obiectivelor privind recu-
perarea ºi valorificarea deºeurilor
provenite de la vehiculele scoase din
uz.

Programul are caracter multia-
nual, se aplicã la nivel naþional ºi se
desfãºoarã în perioada 2025-2030.
Finanþarea programului se realizea-
zã din veniturile Fondului pentru

mediu constituite din scoaterea la li-
citaþie a certificatelor de emisii de
gaze cu efect de serã atribuite Rom-
âniei la nivelul Uniunii Europene, în
limita creditelor de angajament ºi
bugetare prevãzute cu aceastã desti-
naþie prin bugetul anual al Fondului
pentru mediu.

Florin Bãnicã, preºedintele Admi-
nistraþiei Fondului pentru Mediu, a
spus: “În 2025, Programul Rabla in-
trã într-o nouã erã a eficienþei ºi ac-
cesibilitãþii, prin lansarea unei noi
aplicaþii digitale care simplificã pro-
cesul de înscriere ºi reduce timpul de
analizã a dosarelor. Aceste mãsuri
vin dupã consultãri directe cu produ-
cãtorii auto ºi reconfirmã rolul pro-
gramului Rabla ca un instrument vi-
tal pentru modernizarea parcului

auto ºi protecþia mediului”.

Ecotichetul

Cuantumul ecotichetului a fost
stabilit astfel, conform Ministerului
Mediului:

-10.000 lei (aproximativ 2.000 de
euro) pentru achiziþia unui autovehi-
cul nou cu sistem de propulsie termi-
cã (cu ardere internã, inclusiv moto-
rizare GPL/GNC) sau a unei motoci-
clete;

-12.000 lei (aproximativ 2.400 de
euro) pentru un autovehicul nou cu
sistem de propulsie hibrid;

-15.000 lei (aproximativ 3.000 de
euro) pentru un autovehicul nou
plug-in hibrid sau o motocicletã
electricã;

-37.000 lei (aproximativ 7.500 de
euro) pentru un autovehicul nou
100% electric sau cu pilã de combu-
stie cu hidrogen;

-120.000 lei (aproximativ 24.000
de euro) pentru un autovehicul nou
plug-in hibrid sau 100% electric, în
cazul instituþiilor publice ºi unitãþi-
lor administrativ-teritoriale;

Pentru înscrierea în noul program
Rabla, solicitanþii vor fi cei care vor
trebui sã completeze, într-o aplicaþie
informaticã gestionatã de Admini-
straþia Fondului de Mediu, o cerere
în acest sens ºi sã încarce toate docu-
mentele necesare, inclusiv cele ce
dovedesc casarea unei maºini. Fi-
nanþarea se acordã în limita bugetu-
lui aprobat.

Instituþiile publice ºi unitãþile ad-

ministrativ-teritoriale pot solicita un
numãr de maximum 25 de ecotichete
în cadrul unei sesiuni de înscriere,
fãrã sã fie necesarã casarea unui au-
tovehicul uzat.

Persoanele fizice pot solicita ma-
ximum douã ecotichete în cadrul
unei sesiuni de înscriere, câte unul
pentru fiecare autovehicul nou ce ur-
meazã a fi achiziþionat.

Durata totalã de implementare
este de 90 de zile de la obþinerea sta-
tutului de ”beneficiar finanþare”. În
acest interval, producãtorii sunt obli-
gaþi sã emitã ºi sã introducã factura
electronicã în aplicaþie ºi sã finalize-
ze formalitãþile de vânzare-cumpã-
rare ºi predare-primire a autovehicu-
lului nou.

Monitorizarea
beneficiarilor

Conform Ministerului Mediului,
este obligatorie înmatricularea per-
manentã la autoritãþile competente
din România, pe numele beneficia-
rului, a autovehiculului nou achizi-
þionat în cadrul programului, pe o pe-
rioadã de cel puþin 18 luni de la emi-
terea facturii. Prin excepþie, în cazul
în care autovehiculele noi pentru
care a fost acordatã finanþarea, sunt
achiziþionate în sistem leasing,
înmatricularea permanentã pe nume-
le beneficiarului este obligatorie la
sfârºitul perioadei de leasing. De
asemenea, este interzisã beneficiari-
lor înstrãinarea autovehiculelor
nou-achiziþionate în cadrul progra-
mului, pe o perioadã de 18 luni de la
data emiterii facturii, prevedere ce se
aplicã inclusiv în cazul beneficiari-
lor care au achiziþionat autovehicu-
lele noi în sistem leasing. n

Mircea Fechet, ministrul Mediului, a declarat: ”Bugetul AFM aprobat este unul istoric, nu doar prin valoarea sa,

ci mai ales prin impactul pe care îl va avea asupra tranziþiei verzi a României. Este un buget construit cu

responsabilitate, care rãspunde concret nevoilor cetãþenilor, autoritãþilor locale ºi mediului de afaceri în

domenii esenþiale precum eficienþa energeticã, mobilitatea electricã, energia regenerabilã ºi protejarea

pãdurilor". (Sursa foto: facebook / Mircea Fechet)
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CONSTRUCTII

”Am adus la Iernut o
infrastructurã de tehnologie
care pune România pe harta

inovaþiei industriale europene”
(Interviu cu Viorel Iacob, CEO DVI Production)

Reporter: Aþi lansat în luna
aprilie, la Iernut, cea mai mare fa-
bricã de BCA din Europa - o unita-
te de producþie complet digitaliza-
tã, care este un proiect 100% rom-
ânesc. Ce înseamnã aceastã inve-
stiþie pentru sectorul construcþii-
lor din þara noastrã?

Viorel Iacob: Aceastã investiþie
reprezintã un pas major înainte
pentru întreaga industrie a con-
strucþiilor din România, în mai
multe direcþii esenþiale. În primul
rând, înseamnã o creºtere semnifi-
cativã a competitivitãþii interne,
prin produse fabricate local, la cele
mai înalte standarde europene.
Acest lucru va duce, implicit, la o
creºtere a calitãþii materialelor
puse la dispoziþia clienþilor finali,
fie cã vorbim de dezvoltatori, con-
structori sau beneficiari direcþi.

În al doilea rând, vorbim despre
o investiþie într-o fabricã complet
digitalizatã ºi automatizatã, dotatã
cu tehnologie de ultimã generaþie.
Fluxurile de producþie sunt moni-
torizate digital, iar procesele sunt
controlate cu precizie, ceea ce ne
permite sã asigurãm consistenþã,
eficienþã ºi trasabilitate în fiecare
etapã de fabricaþie. Practic, am
adus la Iernut o infrastructurã de
tehnologie care pune România pe
harta inovaþiei industriale europe-
ne. Este, totodatã, o recunoaºtere a
profesionalismului ºi capacitãþii
specialiºtilor români, validatã prin
colaborarea cu producãtori de echi-
pamente ºi experþi din întreaga Eu-
ropã. Aceastã fabricã nu este doar o
investiþie în tehnologie, ci ºi în oa-
meni, dovedind cã România are re-
sursele umane ºi know-how-ul ne-
cesare pentru a dezvolta proiecte
industriale de anvergurã.

În plus, aceastã lansare marchea-
zã apariþia unui nou brand - Fortem
- în industria materialelor de con-
strucþii. Este un brand nãscut din
viziune, seriozitate ºi respect pen-
tru calitate.

ªi, nu în ultimul rând, ar trebui sã
fie ºi o sursã de mândrie naþionalã.
Este un proiect românesc, construit
de la zero, cu resurse locale ºi par-
teneriate internaþionale, care con-
tribuie direct la dezvoltarea econo-
micã, tehnologicã ºi profesionalã a
României.

”Investiþia noastrã are un
impact semnificativ atât pe
plan local, cât ºi naþional”

Reporter: Aþi declarat, la inau-
gurarea unitãþii de producþie, cã in-
vestiþia dumneavoastrã urmãreºte
cã redefineascã standardele în con-
strucþii ºi sã contribuie la dezvolta-
rea economiei locale ºi naþionale.
Vã rugãm sã ne oferiþi detalii în
acest sens.

Viorel Iacob: Investiþia noastrã
are un impact semnificativ atât pe
plan local, cât ºi naþional, iar obiec-
tivele noastre sunt orientate spre
crearea unui impact pozitiv pe ter-
men lung pentru întreaga comuni-
tate. Impactul social este evident
prin faptul cã vom contribui direct
la dezvoltarea economiei locale,
prin plata taxelor ºi impozitelor
care vor ajuta la finanþarea proiec-
telor ºi serviciilor publice din loca-
litate. Acest lucru va crea un cerc
virtuos de dezvoltare ºi va susþine
iniþiativele comunitãþii. În plus, in-
vestiþia va aduce un numãr semnifi-

cativ de locuri de muncã bine plãti-
te, ceea ce va contribui direct la bu-
nãstarea oamenilor din oraº. Mai
mult, aceºti angajaþi vor avea posi-
bilitatea de a creºte profesional în
cadrul unei companii care pune ac-
cent pe tehnologie de ultimã gene-
raþie ºi inovaþie.

Un alt aspect important este în-
toarcerea acasã a celor plecaþi. Mul-
þi dintre locuitorii din zonã care au
migrat în alte oraºe sau þãri pentru
a-ºi construi o carierã vor avea
acum posibilitatea de a se întoarce
acasã, fie pentru a se angaja în com-
pania noastrã, fie pentru a-ºi de-
schide propriile afaceri, pe care le
vom susþine prin comenzile noastre
necesare producþiei. Astfel, nu
doar cã sprijinim creºterea econo-
micã pe orizontalã, dar contribuim
ºi la îmbunãtãþirea nivelului de trai,
ceea ce va ridica standardele de
viaþã în regiune, aducându-le la ni-
veluri mai ridicate în viitor.

Investiþia noastrã va redefini
standardele din sectorul construc-
þiilor nu doar prin tehnologie ºi ca-
litate, dar ºi printr-un impact social
pozitiv ºi sustenabil, care va ajuta
la dezvoltarea întregii comunitãþi ºi
la crearea unui viitor prosper pen-
tru întreaga zonã.

Reporter: Ce capacitate de pro-
ducþie are unitatea ºi câþi angajaþi
aveþi? Intenþionaþi ca, în timp, sã
extindeþi capacitatea de producþie?

Viorel Iacob: Întrucât suntem la
începutul unui proces continuu de
creºtere a producþiei, vom începe la
o capacitate parþialã, urmând ca, în
scurt timp, sã atingem capacitatea
maximã de 2.000 metri cubi/zi, în
concordanþã cu infrastructura mo-
dernã a noii noastre fabrici din Ier-
nut, judeþul Mureº.

În prezent avem 91 de angajaþi.
Odatã cu deschiderea fabricii BCA
Fortem de la Iernut, numãrul anga-
jaþilor va ajunge la aproximativ
130, dintre care peste 110 locuri de
muncã sunt create direct de proiec-
tul greenfield, ce susþine operaþio-
nalizarea noii unitãþi de producþie
BCA Fortem. Aceastã expansiune
reflectã angajamentul nostru faþã
de creºterea economicã sustenabilã
ºi impactul pozitiv pe care îl avem
asupra comunitãþii locale, contri-
buind totodatã la consolidarea ca-
pacitãþii noastre de producþie.

”Utilajele din unitatea de
producþie oferã siguranþã
maximã în exploatare ºi
uºurinþã în utilizare”

Reporter: Ce tehnologii noi uti-
lizaþi în unitatea de producþie ºi
care este atuul acestora faþã de teh-
nologiile tradiþionale?

Viorel Iacob: Ceea ce diferen-
þiazã aceste utilaje de alte echipa-
mente disponibile pe piaþa din
România este accentul deosebit
pus pe douã elemente esenþiale: si-
guranþa maximã în exploatare ºi
uºurinþa în utilizare. Aceste priori-
tãþi nu sunt doar beneficii supli-
mentare, ci componente de bazã ale
întregului concept de proiectare ºi
implementare a fabricii. Aceastã
abordare are un scop clar: proteja-
rea angajaþilor, prevenirea acciden-
telor în timpul producþiei ºi reduce-
rea la minimum a timpilor de opri-
re, toate acestea contribuind direct
la eficienþa ºi durabilitatea proce-

sului de producþie.
Sistemele de siguranþã integrate

sunt dezvoltate conform celor mai
înalte standarde internaþionale ºi se
bazeazã pe:

- respectarea directivelor euro-
pene privind utilajele ºi a normelor
de siguranþã funcþionalã;

- adaptarea la cerinþele specifice
fiecãrei þãri, inclusiv cele din Româ-
nia;

- posibilitatea de personalizare
în funcþie de nevoile fiecãrui client;

- integrarea de soluþii utilizate în
industrii avansate, din afara secto-
rului construcþiilor;

- realizarea de analize de risc ºi
calcule detaliate privind nivelul de
performanþã al sistemelor de pro-
tecþie.

Spre deosebire de multe echipa-
mente standard disponibile local,
aceste utilaje trateazã siguranþa în
mod holistic, acoperind trei dimen-
siuni esenþiale: siguranþa angajaþilor
- prin sisteme inteligente de preveni-
re a accidentelor ºi interfeþe intuitive;
siguranþa procesului de producþie -
reducerea erorilor umane ºi a riscuri-
lor operaþionale; siguranþa echipa-
mentelor - protecþia componentelor
critice ºi a întregii instalaþii.

În concluzie, aceste utilaje nu
sunt doar ”tehnologie de ultimã ge-
neraþie”, ele reprezintã un pas îna-
inte în ceea ce priveºte responsabi-
litatea faþã de oameni, procese ºi in-
vestiþii. Ele aduc pe piaþa din Rom-
ânia un nou standard de performan-
þã ºi siguranþã, aliniat cu cerinþele
internaþionale ºi cu tendinþele unei
industrii moderne ºi sustenabile.

Reporter: Care a fost investiþia
totalã în fabricã, ce a presupus ace-
asta ºi de unde aþi achiziþionat teh-
nologia?

Viorel Iacob: Proiectul fabricii
Fortem de la Iernut a început în
anul 2020, cu un plan de investiþie
iniþial ºi termen estimat de punere
în funcþiune în 2023. Totuºi, din ca-
uza contextului macroeconomic
extrem de instabil, investiþia a fost
serios impactatã ºi costurile s-au
dublat faþã de estimãrile iniþiale.

Am traversat o perioadã cu mul-
tiple provocãri: pandemia, inflaþia
acceleratã, conflictul din Ucraina,
blocaje în lanþurile de aproviziona-
re, un climat bancar reticent faþã de
proiectele antreprenoriale ºi o lipsã
generalã de predictibilitate în plan
economic ºi politic. Aceste ele-
mente au dus la întârzieri semnifi-

cative ºi la ajustarea bugetului de
investiþii, pentru a putea finaliza
proiectul. Însã, în ciuda acestor ob-
stacole, am reuºit sã finalizãm ºi sã
lansãm în 2025 fabrica cu cea mai
mare capacitate de producþie de
BCA din Europa, o unitate complet
automatizatã ºi digitalizatã, dotatã
cu tehnologie germana de ultimã
generaþie.

Am colaborat cu furnizori de
echipamente de top din Europa, re-
cunoscuþi pentru inovaþie ºi fiabili-
tate în domeniul industrial. Alege-
rea acestora nu a fost întâmplãtoare
- am dorit sã lucrãm cu parteneri
care recunosc profesionalismul ºi
seriozitatea echipelor din Rom-
ânia, iar acest proiect demonstrea-
zã capacitatea noastrã de a imple-
menta la nivel local standarde euro-
pene ridicate.

Investiþia a presupus: infrastruc-
turã industrialã complete; linii de
producþie complet automatizate;
sisteme digitale de control ºi moni-
torizare; soluþii moderne de efi-
cienþã energeticã ºi sustenabilitate;
un model operaþional construit pe
principiile inovaþiei ºi performan-
þei durabile.

Astãzi, BCA Fortem nu este doar
o nouã fabricã de BCA, ci un reper
în industrie - un exemplu de inve-
stiþie româneascã, nãscutã din vi-
ziune, perseverenþã ºi angajamen-
tul faþã de calitate.

Reporter: Care sunt canalele de
distribuþie a BCA-ului pe care îl
produceþi ºi ce pieþe þintiþi?

Viorel Iacob: Principalii parte-
neri ai companiei noastre sunt de-
pozitele locale ce comercializea-
zã materiale de zidãrie. De aseme-
nea, ne implicãm ºi în relaþia cu
specialiºtii, arhitecþi, proiectanþi
ºi constructori în scopul de tran-
smite calitãþile produsului nostru
BCA Fortem.

”Fabrica de la Iernut a
fost dezvoltatã cu accent
pe sustenabilitate, inovaþie
tehnologicã ºi
responsabilitate socialã”

Reporter: Cât de ”verde” este
investiþia realizatã ºi ce impact are
asupra mediului? Care este, per an-
samblu, angajamentul companiei
dumneavoastrã în privinþa sustena-
bilitãþii?

Viorel Iacob: În contextul unui

sector industrial din ce în ce mai
conºtient de impactul sãu asupra
mediului, fabrica de BCAFortem de
la Iernut a fost dezvoltatã cu accent
pe sustenabilitate, inovaþie tehnolo-
gicã ºi responsabilitate socialã. Inte-
grarea tehnologiilor avansate ºi op-
timizarea proceselor de producþie
reprezintã paºi esenþiali în direcþia
reducerii consumului de resurse ºi a
emisiilor de carbon.

ü Emisii reduse ºi reciclare a abu-

rului

În procesul tehnologic nu rezultã
fum poluant, ci doar abur. O mare
parte din acesta este recuperat ºi re-
introdus în circuitul de producþie
sub formã de apã, contribuind,
astfel, la utilizarea circularã a re-
surselor ºi la diminuarea impactu-
lui asupra mediului.

ü Utilizarea exclusivã a materii-

lor prime din România

Toate materiile prime utilizate
sunt de provenienþã româneascã.
Aceastã decizie strategicã susþine
economia naþionalã prin creºterea
cifrei de afaceri a furnizorilor loca-
li ºi prin generarea unor venituri
mai mari la bugetul de stat, prin
taxe ºi impozite colectate intern.

ü Tehnologie de ultimã generaþie

Fabrica este dotatã cu echipa-
mente moderne, care permit un
consum optimizat de energie elec-
tricã ºi gaze naturale. Acest lucru
asigurã un randament ridicat în
procesul de producþie, reducând
pierderile ºi sporind eficienþa ener-
geticã generalã.

üGestionarea sustenabilã a re-

surselor de apã

În prezent, sursa de apã este reþe-
aua oraºului Iernut. În perspectivã,
Fortem îºi propune forarea de puþu-
ri proprii, pentru a asigura necesa-
rul de apã într-un mod autonom ºi
sustenabil, reducând presiunea
asupra resurselor municipale.

Prin aceste iniþiative, fabrica
noastrã nu doar cã urmãreºte
creºterea eficienþei operaþionale, ci
contribuie activ la construirea unui
viitor mai sustenabil pentru indu-
stria construcþiilor din România.
Ne angajãm sã producem responsa-
bil, sã protejãm mediul ºi sã gene-
rãm valoare economicã localã, fãrã
a compromite generaþiile viitoare.

Reporter: Cum vedeþi viitorul
domeniului în care activaþi, într-o
economie verde?

Viorel Iacob: Viitorul domeniu-
lui de materiale de constucþii este,
fãrã îndoialã, strâns legat de tranzi-
þia cãtre o economie sustenabilã. Pe
mãsurã ce standardele de eficienþã
energeticã devin tot mai stricte,
materialele de construcþie trebuie sã
rãspundã atât cerinþelor de mediu,
cât ºi celor tehnice ºi economice.
Un exemplu concludent este
BCA-ul - un material care oferã
multiple avantaje într-un context
verde. Este complet reciclabil, poa-
te fi refolosit, iar clãdirile realizate
din acest material au un consum re-
dus de energie pentru încãlzire ºi
rãcire. Greutatea sa redusã contri-
buie la un transport mai eficient ºi
mai puþin poluant, ceea ce reduce
amprenta de carbon chiar din faza
logisticã. În plus, BCA-ul permite
realizarea unor pereþi subþiri, dar cu
o izolaþie termicã excelentã, ceea
ce contribuie la economisirea spa-
þiului interior - un detaliu tot mai
valoros în proiectele urbane. Dato-
ritã structurii sale, materialul nu fa-
vorizeazã apariþia mucegaiului sau
igrasiei, contribuind la un mediu
interior sãnãtos ºi stabil din punct
de vedere termic.

Pe de altã parte, trebuie menþio-
nat cã directivele europene ºi nor-
mele locale impun, deja, ca noile
clãdiri sã aibã un consum de ener-
gie aproape de zero. Însã imple-
mentarea acestor cerinþe presupune
adesea investiþii iniþiale mai mari ºi
folosirea unor tehnologii de con-
strucþie mai avansate, ceea ce poate
reprezenta o provocare pentru dez-
voltatori. Tocmai de aceea, alege-
rea unor materiale versatile, efi-
ciente ºi uºor de prelucrat, cum este
BCA-ul, poate face diferenþa.

Acest tip de material se adaptea-
zã uºor diverselor tipuri de con-
strucþii, de la pereþi portanþi la com-
partimentãri interioare, ba chiar ºi
elemente decorative cu forme per-
sonalizate, ceea ce îl transformã
într-o soluþie practicã ºi sustenabilã
pentru construcþiile viitorului.

Construirea responsabilã va în-
semna tot mai mult alegerea unor
soluþii inteligente, care reduc con-
sumul de resurse, respectã normele
de mediu ºi asigurã confortul locu-
inþelor, iar BCA-ul are toate atuuri-
le pentru a susþine aceastã direcþie.

Reporter: Vã mulþumesc! n

D
VI Production, deþinãtorul brandului Fortem, producãtor

de elemente liniare de zidãrie, a inaugurat anul acesta, în

judeþul Mureº, la Iernut, o nouã fabricã ce va avea cea

mai mare capacitate de producþie din Europa ºi care va

furniza un model de BCA utilizând tehnologie de ultimã

generaþie. Despre aceastã investiþie ne-a vorbit Viorel Iacob, CEO

DVI Production, subliniind importanþa sa pentru economia naþionalã.
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PRODUSE

”Un produs bun e acela
ce respectã resursele, timpul

ºi viitorul nostru”
(Interviu cu Rareº Beºliu, CEO ASI Alpaco)

Reporter: La începutul acestui
an, ASI Alpaco a deschis o fabricã
în Jilava, Ilfov, mutând producþia
din Belgia în România. Ce a deter-
minat aceastã decizie ºi ce aduce ea
economiei autohtone?

Rareº Beºliu: Pânã de curând,
eram partener ASI Alpaco, nu pro-
prietar. Timp de peste zece ani, am
condus ”NoTouch”, o companie
româneascã specializatã în fitout
pentru grupuri sanitare, în special
în centre comerciale. Alpaco era
furnizorul nostru principal de com-
partimentãri ºi vestiare din HPL
compact. Când am aflat cã fabrica
din Belgia urmeazã sã fie închisã,
am avut de ales: sã regândesc tot
businessul sau sã fiu eu cel care
cumpãrã fabrica. Am ales a doua
variantã. De la începutul anului ºi
pânã acum am reuºit sã preiau
întreaga linie de producþie ºi sã o
relochez în România - de la utilaje
industriale de ºase tone pânã la cel
mai mic ºurub. A fost, poate, cel
mai greu ”ºantier" din viaþa mea,
nu doar logistic, ci ºi emoþional.

Aºa a ajuns ASI Alpaco la noi în
þarã, devenind acum o companie
100% româneascã, dar cu moºteni-
rea know-how-ului belgian ºi cu
standarde internaþionale. Astãzi
producem local partiþiile sanitare
pe care le-am montat ani de zile
pentru clienþii noºtri. Este o pove-
ste despre continuitate, dar ºi de-
spre curajul de a transforma o crizã
într-un nou început.

Dincolo de impactul economic -
investiþii, locuri de muncã, expor-
turi -, cred cã este o mutare ce adu-

ce o contribuþie valoroasã la indu-
stria localã: transfer de tehnologie,
educarea pieþei, profesionalizare ºi
poziþionarea României pe harta eu-
ropeanã a producãtorilor de top în
domeniul soluþiilor sanitare pre-
mium.

”Am preluat întreaga linie
de producþie din Belgia,
pãstrând tot ce înseamnã
standarde, tehnologii ºi
rigurozitate”

Reporter: La cât s-a ridicat in-
vestiþia în fabricã, ce a presupus
aceasta ºi ce tehnologii utilizaþi?

Rareº Beºliu: Investiþia totalã
se ridicã la 3,5 milioane de euro ºi
include echipamentele, infra-
structura necesarã, dar ºi stocuri
consistente de materie primã ºi
accesorii. Am preluat întreaga li-
nie de producþie din Belgia, astfel
încât tot ce înseamnã standarde,
tehnologii ºi rigurozitate a fost
pãstrat. Folosim utilaje CNC de
înaltã precizie, sisteme de tãiere
ºi prelucrare pentru HPL com-
pact, dar ºi software specializat
pentru dezvoltarea proiectelor
tehnice personalizate. Profilele
pe care le folosim sunt un element

definitoriu al calitãþii produselor
- sunt patentate ºi extrudate pe
matriþe proprii, îmbunãtãþite con-
stant timp de 47 de ani. Asta ne
oferã control total asupra proce-
sului de fabricaþie ºi ne diferen-
þiazã de produsele standard di-
sponibile în piaþã. Practic, fiecare
detaliu constructiv este gândit sã
reziste în timp ºi sã se integreze
perfect în proiectele de arhitectu-
rã de ultimã generaþie.

Întorcându-mã la investiþie, tre-
buie sã menþionez cã nu a însemnat
doar achiziþia echipamentelor ºi re-
locarea unei unitãþi de producþie, ci
ºi preluarea integralã a brandului
ASI Alpaco. Este un nume repre-
zentativ pentru piaþa europeanã,
fiind primul producãtor de com-
partimentãri sanitare din Belgia, cu
aproape 50 de ani de experienþã în
industrie.

Reporter: Cât de ”verde” este
investiþia realizatã ºi ce impact are
asupra mediului? Care este, per an-
samblu, angajamentul companiei
dumneavoastrã în privinþa sustena-
bilitãþii?

Rareº Beºliu: Sustenabilitatea
pentru noi e o consecinþã fireascã
a ceea ce facem zi de zi: produ-
cem soluþii care rezistã în timp.
HPL Compact este un material cu
o duratã de viaþã de peste 20-30
de ani, sigur pentru oameni ºi re-
sponsabil faþã de mediu. Produse-
le noastre nu se schimbã la fiecare
reamenajare ºi nu se degradeazã
dupã câþiva ani - iar asta se tradu-
ce prin mai puþin consum, mai pu-
þine deºeuri ºi o amprentã redusã.

Partiþiile sanitare ºi toate produ-
sele realizate din acest material
sunt rezistente la impact, la umi-
ditate, la foc, ºi necesitã întreþine-
re minimã. În plus, lucrãm doar
cu furnizori care respectã cele
mai înalte standarde de sustenabi-
litate - precum Polyrey sau Fun-
dermax - iar designul modular al
produselor noastre permite înlo-
cuirea uºoarã a pieselor, fãrã a
schimba întreaga structurã.

Dezvoltãm local un model de
producþie durabilã, cu impact pe
termen lung atât prin calitatea pro-
duselor, cât ºi prin stabilitatea par-
teneriatelor pe care le construim.
Credem într-o economie circularã,
unde calitatea devine cea mai pu-
ternicã formã de sustenabilitate, iar
fiecare decizie conteazã. De aceea,
ne dorim ca în perioada urmãtoare
sã formãm echipe locale de montaj
în mai multe regiuni ale þãrii, pen-
tru a reduce transporturile inutile
de personal ºi echipamente ºi a lu-
cra cât mai eficient, direct acolo
unde este nevoie de noi.

”HPL-ul înseamnã
investiþie pe termen lung”

Reporter: Realizaþi produse din
HPL compact, considerat unul din-

tre cele mai durabile materiale. Ce
caracteristici are acest material?
De ce sunt de preferat soluþiile din
HPL compact?

Rareº Beºliu: Spre deosebire
de PAL, material adesea folosit în
amenajãrile interioare pentru cã
este ieftin ºi uºor de prelucrat,
HPL-ul compact este conceput
pentru spaþii cu trafic intens, ex-
puse zilnic la umiditate, impact ºi
uzurã. E un material cu structurã
omogenã, de 12,8 mm grosime în
cazul nostru, care nu se umflã, nu
se deformeazã ºi nu se deteriorea-
zã în timp. În spitale, ºcoli, centre
comerciale sau spaþii publice,
HPL-ul compact este de departe
opþiunea cea mai sigurã ºi mai
igienicã. Are suprafaþã antibacte-
rianã, rezistenþã crescutã la sub-
stanþe chimice, ºi o duratã de viaþã
estimatã la 20–30 de ani, cu între-
þinere minimã. În plus, spre deose-
bire de alte soluþii aparent mai
”accesibile” în faza de achiziþie,
HPL-ul înseamnã investiþie pe ter-
men lung: nu trebuie înlocuit, nu
necesitã reparaþii frecvente, iar
aspectul rãmâne impecabil ani la
rând.

Este un material ales de arhitecþi
ºi proiectanþi tocmai pentru cã ofe-
rã libertate totalã în design ºi ga-
ranþia unei amenajãri care trece te-
stul timpului - nu doar estetic, ci ºi
funcþional.

Reporter: Ce produse fabricaþi
în þara noastrã ºi ce capacitate are
unitatea inauguratã anul acesta?
Câþi angajaþi aveþi? Intenþionaþi ca,
în timp, sã extindeþi capacitatea de
producþie?

Rareº Beºliu: În fabrica din Jila-
va producem compartimentãri sa-
nitare (”cubicles”), vestiare ºi pe-
reþi modulari amovibili (”DPS”)
din HPL compact. Suntem încã în
primele luni de activitate, iar în
acest moment avem o echipã în for-
mare, care va ajunge la 12 angajaþi.
Pe mãsurã ce comenzile cresc, vom
extinde producþia ºi echipa.

Reporter: Care sunt canalele de
distribuþie a produselor ºi ce pieþe
þintiþi? Care sunt clienþii majori ai
soluþiilor pe care le oferiþi?

Rareº Beºliu: Distribuim atât
prin reþeaua proprie de vânzãri, cât
ºi prin parteneri specializaþi din do-
meniul construcþiilor ºi amenajãri-
lor interioare. Canalul principal
rãmâne însã colaborarea directã cu
arhitecþi, antreprenori generali ºi
dezvoltatori, încã din faza de pro-
iectare, acolo unde specificaþiile
tehnice ºi estetice fac diferenþa.
Capacitatea actualã de prelucrare

este de 350 mp în opt ore de lucru,
iar asta ne permite sã livrãm rapid
ºi eficient atât pentru piaþa internã,
cât ºi pentru clienþii noºtri tradiþio-
nali din Belgia, Franþa, Luxem-
burg, Germania, Suedia, Norvegia,
Marea Britanie etc. Lucrãm la ex-
tinderea pe pieþele din Orientul
Mijlociu, unde beneficiem de un
avantaj geografic important datori-
tã Portului Constanþa - un element
diferenþiator clar în comparaþie cu
producãtorii din vestul Europei.

Soluþiile noastre au fost alese în
unele dintre cele mai complexe ºi
prestigioase proiecte internaþiona-
le, aºa cum e ”Port House” din
Anvers (clãdirea portului unde am
colaborat cu renumita arhitectã
Zaha Hadid) sau sediul Consiliului
European din Bruxelles. Doar în
România, soluþiile ASI Alpaco au
fost deja implementate în peste 30
de centre comerciale, prin interme-
diul ”NoTouch” (ºi niciun produs
nu a fost înlocuit pânã acum).

”2025 este, pentru noi, un
an de tranziþie ºi
recalibrare”

Reporter: Ce rezultate financia-
re estimaþi cã veþi obþine în primul
an de la inaugurarea fabricii din
þara noastrã?

Rareº Beºliu: Anul 2025 este,
pentru noi, un an de tranziþie ºi re-
calibrare, în care prioritatea a fost
sã mutãm întreaga linie de produc-
þie din Belgia, sã formãm echipa
localã ºi sã punem la punct toate
procesele tehnice ºi logistice. A
fost o etapã complexã, cu investiþii
considerabile - nu doar în echipa-
mente, ci ºi în know-how, trainin-
guri ºi stocuri strategice de materie
primã.

Ne propunem sã menþinem în
acest an cifra de afaceri în jurul va-
lorii de 3 milioane de euro - la nive-
lul înregistrat anterior în Belgia,
însã estimãrile pentru 2026 sunt
semnificativ mai optimiste. Pentru
2026, estimãm o creºtere de apro-
ximativ 60%, susþinutã de consoli-
darea portofoliului de proiecte in-
ternaþionale, dar ºi de un potenþial
important de creºtere pe piaþa loca-
lã, unde, pentru prima datã, arhi-
tecþii ºi dezvoltatorii din România
au acces direct la produse din HPL
compact fabricate local, la standar-
de internaþionale ºi la un preþ com-
petitiv.

Reporter: Aþi rãmas distribuitor
exclusiv al accesoriilor sanitare
American Specialities (ASI). Care
sunt aceste soluþii de amenajare ºi

cãrui segment se adreseazã?
Rareº Beºliu: Da, am pãstrat

parteneriatul exclusiv cu American
Specialties (ASI), liderul global în
producþia de accesorii sanitare din
inox pentru spaþiile publice. Este o
colaborare ce ne permite sã le ofe-
rim clienþilor o gamã completã de
produse integrate ºi ne transformã
într-un one-stop-shop pentru ame-
najarea grupurilor sanitare publi-
ce.

Portofoliul ASI include o varie-
tate de accesorii esenþiale pentru
bãi publice - ºi dau doar câteva
exemple: dulapurile de depozitare
din oþel inoxidabil (proiectate pen-
tru montaj încastrat, cu o duratã de
viaþã estimatã de pânã la 50 de ani);
dispensere de sãpun ºi prosoape de
hârtie, inclusiv modele combinate,
care economisesc spaþiu ºi asigurã
o igienã optimã; uscãtoare de mâi-
ni eficiente energetic ºi cu un de-
sign modern; oglinzi ºi bare de
sprijin conforme cu standardele
ADA, asigurând accesibilitate
pentru toate categoriile de utiliza-
tori; staþii pentru schimbarea scute-
celor, ideale pentru spaþii comer-
ciale ºi instituþii publice.

Parteneriatul cu ASI ne ajutã sã
fim mai aproape de nevoile reale
ale clienþilor - livrãm rapid, cu pro-
duse premium, ºi putem acoperi in-
tegral tot ce înseamnã amenajarea
unui grup sanitar, indiferent cât de
complex este proiectul.

”Viitorul este despre
calitate, nu despre consum
rapid”

Reporter: Cum vedeþi viitorul
domeniului în care activaþi, într-o
economie verde?

Rareº Beºliu: Credem cã viito-
rul este despre calitate, nu despre
consum rapid. Iar sustenabilitatea
realã nu înseamnã doar materiale
reciclabile, ci mai ales produse

care dureazã ºi care contribuie la o
utilizare eficientã a resurselor.

Iar în aceastã direcþie, HPL com-
pact este poate cel mai responsabil
material pe care îl poþi folosi pen-
tru spaþii publice. Produsele fabri-
cate de noi au o garanþie de cinci
ani în spaþii publice interioare, dar,
în realitate, dacã este bine întreþi-
nut, poate rezista zeci de ani. Nu
vorbim despre un produs de schim-
bat la prima renovare, ci mai degra-
bã îl putem compara cu o uºã bine
aleasã pentru casa ta: zugrãveºti
pereþii, schimbi mobila, dar uºa
rãmâne. Pentru mine, sustenabili-
tatea nu e un trend ºi nici o strategie
de marketing. E o preocupare con-
stantã, care vine dintr-un loc foarte
personal. În ultimii cinci ani am fo-
tografiat schimbãrile dramatice din
naturã - de la gheþarii care se topesc
în Groenlanda ºi urºii polari care
îºi cautã hrana tot mai departe,
pânã la pãdurile din România, care
dispar fãrã sã ºtim. Am trãit la Po-
lul Nord realitatea încãlzirii globa-
le ºi am simþit nevoia sã vorbesc
despre ea, prin imagini ºi proiecte
care sã ajungã mai aproape de oa-
meni.

Revenirea mea în antreprenoriat
ºi implicarea totalã în acest dome-
niu, prin ASI Alpaco, nu e o ruptu-
rã de drumul fotografiei, ci o conti-
nuare a lui. Pentru cã ºi aici e vorba
de respect: faþã de resurse, faþã de
mediu, faþã de timpul ºi banii celor
care aleg un produs durabil. Un cu-
bicul sau un vestiar din HPL com-
pact nu e doar o piesã de mobilier,
ci o alegere responsabilã - una care
dureazã zeci de ani, fãrã sã fie înlo-
cuitã. Iar asta, în sine, e o formã de
grijã faþã de planetã. Cred cu toatã
convingerea cã un produs bun e
acela care respectã resursele, tim-
pul ºi viitorul nostru.

Reporter: Vã mulþumesc! n

A
SI Alpaco a devenit, anul acesta, o companie 100%

româneascã, dupã ce Rareº Beºliu, CEO, a decis sã preia

întreaga linie de producþie din Belgia ºi sã o relocheze în

þara noastrã. Rareº Beºliu ne-a vorbit, într-un interviu,

despre drumul pe care l-a urmat dupã ce a aflat cã fabrica

ASI Alpaco din Belgia urma sã se închidã, respectiv despre ”cel mai

greu ºantier din viaþa sa”, nu doar logistic, ci ºi emoþional.
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RECICLARE

LSEG: Economia
verde se apropie de
8 trilioane de dolari,
pe bursele lumii

Î
n ciuda volatilitãþii manifestate în primul trimestru al anului 2025 pe pieþele
bursiere globale, economia verde reprezintã, acum, 7,9 trilioane de dolari
sau 8,6% din acþiunile tranzacþionate la nivel mondial, conform cifrelor pu-
blicate de London Stock Exchange Group (LSEG) la jumãtatea lunii mai,
citate de netzeroinvestor.net.

Aceastã creºtere vine în pofida ieºirilor record din aceeaºi perioadã, de un tri-
lion de euro, din fondurile etichetate drept verzi sau sustenabile, potrivit cifrelor
LSEG Lipper raportate, de asemenea, în luna mai.

Deºi indicele FTSE Environmental Opportunities All Share a început anul tre-
cut sub performanþa indicelui de referinþã din care face parte, FTSE Global All
Cap, acesta ºi-a revenit în a doua jumãtate a lui 2024 ºi a încheiat anul în linie cu
evoluþia pieþei, per ansamblu. De la începutul acestui an, acþiunile verzi au avut o
performanþã cu 3% mai slabã decât referinþa, în condiþii de piaþã pe care cercetã-
torii le descriu ca fiind dificile.

Analiºtii LSEG susþin cã factorii structurali pe termen lung continuã sã susþinã
sectorul analizat. Capitalizarea de piaþã a acþiunilor verzi a consemnat o ratã
anualã compusã de creºtere de 15% în ultimul deceniu, ceea ce face din econo-
mia verde al doilea sector cu cea mai rapidã creºtere dupã cel tehnologic. Cu toa-
te acestea, evoluþia a variat semnificativ între sectoare. Sectorul energiei regene-
rabile s-a confruntat cu dificultãþi, inclusiv cu sensibilitatea la ratele dobânzilor
ºi nivelurile inconsistente de sprijin guvernamental. În schimb, sectorul eficien-
þei energetice, care include active precum izolaþia clãdirilor ºi cipurile semicon-
ductoare de înaltã eficienþã, s-a dovedit a fi mai rezistent.

Cercetãtorii subliniazã, de asemenea, creºterea oportunitãþilor de investiþii în
adaptarea la schimbãrile climatice. Fluxurile de finanþare a adaptãrii au avut o
ratã anualã compusã de creºtere de 21%, reflectând accentul tot mai mare pus pe
rezilienþã, noteazã sursa citatã.

Conºtientizarea adaptãrii la schimbãrile climatice este deosebit de puternicã
în sectoare precum imobiliarele, utilitãþile ºi materialele de bazã. În aceste indu-
strii, mai mult de jumãtate din toate firmele listate la bursã menþioneazã mãsuri
de adaptare în declaraþiile lor corporative, potrivit LSEG.

Activele cu venit fix pot oferi o cale de intrare în aceastã tendinþã, peste 25% din
tipurile de utilizare a veniturilor de pe piaþa obligaþiunilor verzi fiind legate de
adaptarea ºi rezilienþa la schimbãrile climatice. Analiza LSEG a peste 12.000 de
obligaþiuni verzi aratã cã mai bine de 25% din categoriile eligibile de utilizare a ve-
niturilor se referã la investiþii în adaptare ºi rezilienþã.

Emisiunile globale de obligaþiuni verzi au atins un record de 572 de miliarde de
dolari anul trecut. Cu toate acestea, suma se aºteaptã sã fie uºor mai micã în 2025,
emisiunile din primul trimestru fiind în scãdere cu 13% faþã de aceeaºi perioadã
din 2024, conchide LSEG. n

Iberdrola, prima companie din lume care
a lansat o emisiune de obligaþiuni verzi
conform standardelor UE ºi ICMA
l Compania a emis titluri de 750 de milioane de euro cu scadenþa la zece ani
l Cererea de titluri a fost de cinci ori mai mare decât oferta l Societatea de utilitãþi
îºi consolideazã angajamentul faþã de soliditatea ºi sustenabilitatea financiarã prin
îndeplinirea cerinþelor ICMA ºi a noilor standarde europene privind obligaþiunile
verzi ale UE

Iberdrola este prima companie spa-
niolã care a lansat o emisiune de obli-
gaþiuni în conformitate cu noul stan-
dard UE privind obligaþiunile verzi
(GBS), potrivit anunþului fãcut în luna
mai de societate. Compania de utilitãþi
a lansat o operaþiune care i-a permis sã
atragã 750 de milioane de euro pe o
perioadã de zece ani. Iberdrola este, de
asemenea, prima companie din lume
care a emis titluri ce respectã simultan
standardul UE privind obligaþiunile
verzi ºi principiile Asociaþiei
Internaþionale a Pieþei de Capital
(ICMA).

Cererea a fost de cinci ori mai mare
decât suma plasatã, atingând cea mai
mare valoare a unei tranzacþii cu obli-
gaþiuni senior Iberdrola din 2021, ceea
ce demonstreazã încrederea investito-
rilor în sectorul de utilitãþi ºi interesul
lor pentru acest tip de instrumente ver-
zi, care sunt conforme cu cele mai
bune standarde ale pieþei.

Cele 750 de milioane de euro
strânse din emisiunea încheiatã la
data de 7 mai vor fi utilizate pentru di-
verse proiecte regenerabile ale com-
paniei, unele deja în funcþiune, iar al-
tele în construcþie. Compania a subli-
niat cã emisiunea a atras atenþia inve-
stitorilor, cererea fiind de peste 3,7
miliarde de euro. În aceste condiþii,
Iberdrola a obþinut un spread de credit
final de 110 puncte de bazã faþã de re-
ferinþa corespunzãtoare (midswap la
termenul de zece ani), un nivel care
i-a permis stabilirea unui cupon de
3,5%.

Peste 170 de investitori au
participat la plasament

Compania spaniolã a informat cã
peste 170 de investitori au participat la
operaþiune, plasamentul fiind distribu-
it în Regatul Unit (32%), Franþa
(28%), Germania (11%), Benelux
(10%), Spania (9%) ºi alte þãri europe-
ne (10%), 93% dintre investitori fiind
sustenabili.

Aceasta este a doua operaþiune pu-
blicã a Iberdrola, dupã emisiunea de
obligaþiuni verzi indexatã la preþul ac-
þiunilor sale, lansatã în martie anul tre-

cut, prin care a strâns 400 de milioane
de euro pe parcursul a cinci ani, cu un
cupon de 1,5%.

Bank of China, BBVA, CIC, Credit
Agricole, Deutsche Bank, HSBC,
MUFG ºi UniCredit au participat la
plasamentul din luna mai 2025. Tran-
zacþia consolideazã poziþia de lichidi-
tate deja confortabilã a companiei, de
20,9 miliarde de euro la sfârºitul lunii
martie, în condiþii extrem de favorabi-
le ºi într-un moment de piaþã bun, ofe-
rindu-le în acelaºi timp investitorilor
posibilitatea sã participe la o tranzac-
þie senior Iberdrola în prima parte a
anului curent.

”Iberdrola se caracterizeazã prin
capacitatea sa de a combina creºterea
internaþionalã cu o forþã financiarã so-
lidã”, a precizat compania, men-
þionând: ”La sfârºitul primului trime-
stru, Iberdrola ºi-a majorat fondurile
din operaþiuni (FFO) cu 11%, la peste
3,5 miliarde de euro, ceea ce i-a per-
mis sã îºi menþinã soliditatea financia-
rã ºi ratingul dupã consolidarea
ENW”. Raportul fluxului de nume-

rar/datorie netã a fost de 22,3% în pri-
mele trei luni ale anului, conform sur-
sei citate.

Profit în creºtere,
în 2024

Iberdrola a raportat o creºtere cu
17% a profitului net ºi a câºtigurilor
înainte de dobânzi, impozite, depre-
ciere ºi amortizare (EBITDA) pentru
2024. Profitul net a ajuns la 5,6 mi-
liarde de euro, iar EBITDA - la 16,8
miliarde de euro în 2024, în baza
unor investiþii record de 17 miliarde
de euro (+50%). Compania a alocat
12 miliarde de euro (70% din investi-
þiile totale) în SUA ºi Marea Brita-
nie, concentrându-se pe reþele ºi
energii regenerabile, conform re-

news.biz.
În mod special, 5,5 miliarde de euro

au fost investiþi în energii regenerabi-
le. Compania a alocat 9,2 miliarde de
euro proiectelor din domeniul con-
strucþiilor, iar 80% dintre acestea se
aºteaptã sã fie puse în funcþiune în
2025 ºi 2026.

Privind în perspectivã, se aºteaptã
ca profitul net al companiei sã creascã
cu o singurã cifrã în 2025, susþinut de
concentrarea pe reþele ºi investiþii se-
lective în energii regenerabile.

Ignacio Galan, preºedintele execu-
tiv al Iberdrola, a declarat: ”Având în
vedere cã electrificarea stimuleazã
creºterea cererii în toate þãrile deservi-
te de Iberdrola, rezultatele solide înre-
gistrate în 2024 sunt superioare planu-
lui nostru strategic”. n

RetuRo, primul trimestru: Numãrul
ambalajelor SGR returnate de
consumatori a depãºit un milliard
N

umãrul ambalajelor retur-
nate de consumatori prin
Sistemul Garanþie-Retur-
nare (SGR) în trimestrul

întâi din 2025 a fost de 1,06 miliarde,
conform datelor administratorului
SGR, RetuRo, publicate la finele lunii
aprilie.

Compania a precizat: ”De la înce-
putul anului, 1,06 miliarde de ambala-
je au fost returnate de cãtre consuma-
tori, iar RetuRO a predat cãtre recicla-
tori o cantitate de 83.000 de tone de
ambalaje. Numai în luna martie au fost
colectate aproape 384 de milioane de
ambalaje SGR, reprezentând 75% din
cantitatea pusã pe piaþã”.

RetuRO Sistem Garanþie Returnare
SAeste compania care funcþioneazã pe
principiul ”non profit”, creatã de un
consorþiu de trei acþionari privaþi: Aso-
ciaþia Berarii României pentru Mediu
(30%), Asociaþia Producãtorilor de Bã-
uturi Rãcoritoare pentru Sustenabilitate
(30%) ºi Asociaþia Retailerilor pentru
Mediu (20%) ºi un acþionar public, sta-
tul român, prin autoritatea centralã de
mediu, Ministerul Mediului, Apelor ºi
Pãdurilor (20%). Compania funcþione-
azã cu finanþare exclusiv privatã ºi are
rolul sã asigure transparenþa asupra
cantitãþilor de ambalaje pentru bãuturi
puse pe piaþã ºi returnate de consuma-
tori, contribuind la dezvoltarea durabilã

a României, prin gestionarea responsa-
bilã a deºeurilor de ambalaje, în vede-
rea atingerii þintelor de reciclare impu-
se României de cãtre Uniunea Europe-
anã.

Tentative de fraudare a
sistemului

RetuRO a identificat, anul acesta,
unele tentative de fraudare a sistemu-

lui de cãtre un numãr restrâns de co-
mercianþi, ceea ce a determinat com-
pania sã intensifice mãsurile de
monitorizare ºi control.

SGR a precizat: ”Este vorba despre
11 comercianþi contractaþi, pentru care
existã suspiciuni rezonabile de com-
portament neconform. Aceºtia repre-
zintã mai puþin de 0,03% din cei apro-
ximativ 40.000 de comercianþi cu care
RetuRO are relaþii contractuale - un

indiciu clar cã situaþia este izolatã ºi nu
afecteazã funcþionarea sistemului la
scarã largã. În urma constatãrilor, Re-
tuRO a declanºat verificãri suplimen-
tare în conformitate cu procedurile in-
terne ºi a sesizat autoritãþile compe-
tente pentru a investiga aceste cazuri.
De asemenea, în cadrul mecanismului
de reconciliere desfãºurat periodic cu
toþi comercianþii parteneri, au fost so-
licitate clarificãri punctuale din partea

acestor companii, iar echipele
RetuRO au efectuat verificãri dedicate
pentru stabilirea situaþiei reale”.

În situaþia datã, compania analizea-
zã toate datele ºi documentele disponi-
bile - atât cele transmise de comer-
cianþi, cât ºi cele rezultate din verificã-
rile interne - în vederea stabilirii trata-
mentului aplicabil fiecãrui caz ºi a
eventualelor mãsuri necesare. Fiecare
comerciant va fi informat individual
imediat ce verificãrile vor fi finalizate.

Pânã la clarificarea situaþiei, Re-
tuRO a decis sã amâne plãþile aferente
garanþiilor conform prevederilor apli-
cabile. Unele mãsuri vor depinde ºi de
modul în care vor fi soluþionate sesizã-
rile transmise autoritãþilor sau, dupã
caz, instanþelor competente.

”Fiecare caz este tratat cu maximã
seriozitate, printr-o analizã riguroasã a
documentelor operaþionale, a datelor
din sistem, a raportãrilor financiare ºi
a informaþiilor furnizate de comer-
cianþi”, a menþionat compania, subli-
niind: ”Acest proces are ca obiectiv
luarea unor decizii corecte, echilibrate
ºi legal fundamentate, reflectând un
tratament echitabil pentru toate pãrþile
implicate. Acurateþea datelor ºi menþi-
nerea integritãþii Sistemului de Garan-
þie-Returnare sunt esenþiale pentru Re-
tuRO. Compania va continua sã depu-
nã toate eforturile ºi sã adopte mãsuri

ferme pentru a asigura stabilitatea ºi
funcþionarea corectã a SGR pe termen
lung, în beneficiul tuturor actorilor
implicaþi ºi al publicului larg”.

Mircea Fechet:
”Reciclarea ambalajelor
SGR a intrat pe lista de
obiceiuri bune ale
românilor”

Ministrul Mediului, Mircea Fechet,
a afirmat, la începutul anului curent,
cã reciclarea ambalajelor din Sistemul
de Garanþie-Returnare ”a intrat pe lista
de obiceiuri bune ale românilor”,
menþionând: ”Faptul cã, în numai un
an, pornind de la zero, Sistemul Ga-
ranþie - Returnare a reuºit performanþe
de invidiat la nivelul þãrilor europene
în ceea ce priveºte ratele de colectare,
mã face sã fiu optimist cã 2025 va fi
anul în care vom vedea SGR fun-
cþionând aproape de turaþia maximã,
pentru cã nu luãm piciorul de pe acce-
leraþie. SGR înseamnã garanþia a mii
de locuri de muncã verzi pentru rom-
âni, în centrele regionale de numãrare
ºi sortare a ambalajelor, dar ºi la pre-
statorii din transport ºi în fabricile de
reciclare, care se dezvoltã inclusiv
prin numeroase investiþii cu capital
românesc”. n

INVESTITII

Sursa foto: www.iberdrola.com

Compania a alocat 12 miliarde de euro
(70% din investiþiile totale) în SUA ºi Marea
Britanie, concentrându-se pe reþele ºi energii

regenerabile.
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EDUCATIE

”Sustenabilitatea ºi valorile
etice sunt esenþiale în
metodologia noastrã”

(Interviu cu Alina Zanfir, master francizat Helen Doron România de Sud-Est)

Reporter: Aveþi o metodologie
deosebitã de predare a limbii en-
gleze, prin care urmãriþi ca proce-
sul de învãþare sã fie uºor pentru
copii/adolescenþi. Ce presupune
aceasta?

Alina Zanfir: Metoda Helen Do-
ron este fundamental diferitã de
abordãrile tradiþionale de învãþare a
limbilor strãine. Ne concentrãm pe
predarea limbii engleze exact aºa
cum copiii învaþã limba maternã -
prin experienþe naturale ºi imersive.

Principiile noastre de bazã in-
clud:

1. Tehnici de achiziþie naturalã

- Ascultare repetatã în fundal
- Încurajare continuã
- Învãþare imersivã prin joc
- Cursuri în grupe mici (maxi-

mum opt copii)
2.Mediu educaþional cuprinzãtor

- Peste 1000 de cântece originale
create special pentru învãþarea lim-
bii engleze

- Activitãþi interactive care inte-
greazã miºcarea ºi jocul

- Materiale didactice specializate
pentru diferite grupe de vârstã

- Curriculum care evolueazã oda-
tã cu cercetãrile în neurodidacticã

3. Abordare holisticã

Dincolo de limbaj, predãm valori
precum compasiunea, prietenia,
conºtientizarea mediului

Muzica ºi miºcarea sunt pãrþi in-
tegrale ale procesului de învãþare

Siguranþa psihologicã este o prio-
ritate - copiii nu se tem sã greºeascã

4. Integrare tehnologicã

- Materiale cu realitate augmentatã
- Site de jocuri educaþionale nu-

mit Kangi Club
- Aplicaþie de streaming pentru

ascultare pe fundal
- Inovaþie tehnologicã continuã.
Ceea ce ne diferenþiazã cu adevã-

rat este convingerea noastrã cã învã-
þarea unei limbi ar trebui sã fie plinã
de bucurie, naturalã ºi adaptatã mo-
dului în care creierul copiilor se
dezvoltã în realitate. Nu predãm
doar limba englezã; creãm o expe-
rienþã educaþionalã completã care
construieºte încredere ºi abilitãþi de
comunicare.

”Educatorii noºtri nu sunt
doar profesori, ci
facilitatori ai unei
experienþe unice de
învãþare”

Reporter: Ce specialiºti aveþi în
echipa din þara noastrã ºi ce progra-
me oferiþi?

Alina Zanfir: Educatorii noºtri
sunt absolut esenþiali pentru aplica-

rea metodei Helen Doron. Ei nu sunt
doar profesori, ci facilitatori ai unei
experienþe unice de învãþare. Par-
cursul lor începe cu o instruire com-
pletã, în cadrul cãreia învaþã meto-
dologia noastrã specificã, materia-
lele ºi tehnicile de predare.

- Aspectele cheie ale instruirii
profesorilor noºtri includ:

- Stãpânirea curriculumului no-
stru specific ºi a ghidurilor de pre-
dare

- Învãþarea metodologiei noastre
- Înþelegerea modului de a crea un

mediu de învãþare captivant, asemã-
nãtor unui joc

- Instruirea în utilizarea materia-
lelor ºi resurselor noastre didactice
specializate

- Învãþarea de a lucra cu diferite
grupe de vârstã, de la copii mici
pânã la adolescenþi

- Dezvoltarea abilitãþilor de pre-
dare interactive, bazate pe miºcare.

Profesorul nu este doar un simplu
instructor, ci mai degrabã un ghid.
El este acolo pentru a crea un mediu
pozitiv, în care copiii sã se simtã
confortabil sã înveþe. Spre deosebi-
re de un profesor tradiþional, care se
concentreazã pe explicaþii ºi teorie,
profesorul nostru stimuleazã copiii
sã înveþe prin experienþã, prin jocu-
ri, prin cântece. Este mai degrabã un
facilitator al învãþãrii decât o autori-
tate care impune reguli.

Scopul nostru este sã ne asigurãm
cã fiecare profesor poate oferi o ex-
perienþã de învãþare a limbii care sã
fie captivantã ºi plãcutã, ajutând co-
piii sã devinã vorbitori încrezãtori
de limba englezã.

Metoda noastrã este destinatã tu-
turor copiilor, de la 3 luni pânã la 19
ani. La vârste foarte fragede, lecþiile
sunt pline de jocuri ºi muzicã, deoa-
rece, aºa cum am menþionat, copiii
învaþã prin distracþie. Pe mãsurã ce
cresc, lecþiile devin mai complexe,
dar pãstrãm mereu componenta in-
teractivã ºi ascultarea zilnicã repe-
tatã acasã.

Fiecare grupã de vârstã beneficia-
zã de o abordare atent adaptatã:

Bebeluºi ºi Toddlers (3 luni – 3

ani):

- Lecþiile sunt purã joacã
- Multã miºcare, cântece ºi jocuri

interactive
- Activitãþi scurte, adaptate capa-

citãþii lor de concentrare
- Accent pe vocabularul de bazã

prin muzicã ºi repetiþie
- Învãþarea este perceputã ca o ex-

perienþã continuã de distracþie
Copii mici (4 – 8 ani):

- Lecþii mai structurate, dar în
continuare ludice

- Introducerea unor concepte gra-
maticale simple

- Cântece ºi poveºti mai complexe
- Activitãþi de grup care încuraje-

azã comunicarea
- Materiale interactive ºi materia-

le didactice 3D
- Serii animate cu poveºti amu-

zante ºi cântece integrate
Pre-adolescenþi (9 – 12 ani):

- Conþinut mai sofisticat
- Învãþare bazatã pe proiecte
- Introducerea unor structuri ling-

vistice mai complexe
- Utilizarea tehnologiei moderne

ºi a jocurilor educaþionale
- Abordãri neurodidactice adap-

tate dezvoltãrii lor cognitive
Adolescenþi (13 – 19 ani):

- Conþinut adaptat intereselor
adolescenþilor

- Accent pe abilitãþile conversa-
þionale ºi încrederea în vorbire

- Vocabular avansat ºi scenarii de
comunicare complexe

- Pregãtire pentru certificãri in-
ternaþionale de limbã.

Metodologia de bazã rãmâne ace-
eaºi: încurajare continuã, ascultare
repetatã ºi transformarea învãþãrii
într-o experienþã plãcutã. Ajustãm
doar complexitatea, stilul de impli-
care ºi conþinutul în funcþie de etapa
de dezvoltare a copilului.

”Avem 24 de centre de
învãþare în þarã, cu
planuri de extindere la
29 de centre în
urmãtoarele 12 luni”

Reporter: Câte centre aveþi în
România ºi în ce oraºe? Aveþi în
plan sã vã extindeþi local?

Alina Zanfir: În prezent, în
România avem 24 de centre de învã-
þare rãspândite în þarã, cu planuri de
extindere la 29 de centre în urmãto-
arele 12 luni. Oraºe vizate pentru
deschiderea de noi centre sunt Bu-
cureºti, Cãlãraºi, Slobozia, Cluj,
Braºov, Bis t r i þa , Mediaº ,
Timiºoara, Sighiºoara, Slatina,
Reºita, Caransebeº, Lugoj, Floreºti,
Gherla, Arad, Satu Mare, Sinaia,
Deva, Haþeg, Turda, Târgu Jiu, Va-
slui, Tulcea, Buzãu, Botoºani ºi Su-
ceava.

Reporter: Echipa Helen Doron
este atentã ºi la sustenabilitate. Ce
activitãþi desfãºuraþi cu copiii, ce
teme le aduceþi în atenþie în aceastã
privinþã?

Alina Zanfir: Sustenabilitatea ºi
valorile etice sunt esenþiale în meto-
dologia noastrã. Desfãºurãm mai
multe activitãþi cu copiii care vizea-
zã:

Conºtientizarea importanþei

mediului:

- Campanii locale de protecþie a
mediului

- Cântece ºi materiale care pro-
moveazã grija pentru planetã

- Proiecte care încurajeazã reci-
clarea ºi responsabilitatea ecologicã

Drepturile animalelor:

- Lecþii care promoveazã respec-
tul ºi grija pentru animale

- Activitãþi care sensibilizeazã
copiii faþã de bunãstarea animalelor

Valori sociale:

- Promovarea prieteniei, compa-
siunii ºi întrajutorãrii

- Încurajarea cooperãrii ºi a spiri-
tului de echipã

Educaþie globalã:

- Teme care conecteazã copiii cu
probleme globale

- Schimburi de experienþe între
centrele Helen Doron din diferite
þãri

O datã la doi ani, Helen Doron
English desfãºoarã campania inter-
naþionalã “Young Heroes”, o iniþia-
tivã educaþionalã care îmbinã învã-
þarea limbii engleze cu implicarea
activã în comunitate, având scopul
de a cultiva valori precum empatia,
responsabilitatea ºi spiritul civic în
rândul copiilor ºi adolescenþilor.
Campaniile ”Young Heroes” sunt
deschise nu doar cursanþilor Helen
Doron English, ci ºi tuturor celor
care doresc sã contribuie la o lume
mai bunã, oferind un cadru în care
tinerii pot învãþa, se pot exprima ºi
pot acþiona pentru binele comun.

Scopul nostru este sã formãm nu
doar vorbitori de englezã, ci ºi cetã-
þeni responsabili, conºtienþi de me-
diul lor ºi de comunitate.

Reporter: Care este deschiderea
copiilor pentru discuþiile ºi activitã-
þile despre aspectele legate de un
comportament durabil?

Alina Zanfir: Copiii sunt extrem
de receptivi ºi curioºi atunci când
vine vorba de sustenabilitate. Ei au
o deschidere naturalã ºi o energie
pozitivã pentru schimbare. Obser-
vãm cã sunt foarte entuziasmaþi sã
afle lucruri noi despre mediu; le pla-
ce sã participe activ la activitãþi
practice; înþeleg uºor concepte sim-
ple de protecþie a mediului; devin
mici “ambasadori” acasã, influ-
enþându-ºi ºi familia.

Metodologia noastrã transformã
aceste subiecte în jocuri interactive,
cântece educative, activitãþi practi-
ce ºi distractive, proiecte pe care le
pot implementa uºor. Cel mai im-
portant este cã le prezentãm infor-
maþiile într-un mod prietenos, adap-
tat vârstei lor, fãrã sã parã moraliza-
tor. Astfel, ei nu doar înþeleg con-
ceptele de sustenabilitate, ci ºi le in-
teriorizeazã cu plãcere. Copiii sunt
de fapt cei mai buni promotori ai
schimbãrii atunci când sunt inspiraþi
corect!

”Copiii au o empatie
naturalã pentru mediu”

Reporter: Cum este comporta-
mentul copilului român în privinþa

durabilitãþii comparativ cu cel al
unui copil european sau din alte zone
externe în care sunteþi prezenþi?

Alina Zanfir: Din experienþa
noastrã internaþionalã, copiii din
România sunt foarte similari cu cei
din alte þãri în privinþa deschiderii
cãtre sustenabilitate. Ei sunt la fel
de receptivi ºi entuziaºti, au aceeaºi
curiozitate ºi dorinþã de a participa

la activitãþi de mediu ºi sunt rapid
adaptabili ºi dornici sã înþeleagã
conceptele de durabilitate. Existã,
totuºi câteva diferenþe subtile. Co-
piii din þãrile nordice au, poate, o
bazã culturalã uºor mai avansatã în
educaþia ecologicã, în timp ce în þã-
rile asiatice, precum Coreea de Sud,
existã o disciplinã mai strictã în
aplicarea regulilor de mediu. Cu to-
ate acestea, toþi copiii au o empatie
naturalã pentru mediu, sunt uºor de
inspirat ºi motivat ºi pot deveni
agenþi ai schimbãrii în familiile lor.

Reporter: Grupul Helen Doron a
celebrat, în 2025, 40 de ani de pre-
zentã internaþionalã. Care a fost
evoluþia de la înfiinþarea primelor
centre de predare pânã în momentul
actual, când aveþi o prezenþã în 40
de þãri?

Alina Zanfir: Totul a pornit
acum 40 de ani din dorinþa fondato-
arei Helen Doron de a schimba mo-
dul tradiþional de predare a limbilor
strãine. Iniþial, a început acasã, înre-
gistrând casete cu cântece ºi poveºti
pentru copii, creând primul curricu-
lum. Helen a început sã predea co-
piilor între 1 ºi 6 ani, iar apoi ºi celor
mai mari, la cererea pãrinþilor.
Curând, cererea a devenit atât de
mare încât a înþeles cã trebuie sã cre-
eze materiale educaþionale profe-
sioniste ºi sã formeze profesori care
sã predea dupã aceastã metodã. În
cele din urmã, a început dezvoltarea
reþelei de francizã, care este prezen-
tã astãzi în 40 de þãri. Ceea ce a înce-
put ca o misiune personalã s-a tran-
sformat într-o metodã educaþionalã
globalã, ajutând mii de copii sã de-
vinã vorbitori încrezãtori de limba
englezã.

Austria a fost prima þarã care a
adoptat metoda, urmatã rapid de
Germania, Polonia ºi alte þãri euro-

pene. Procesul a fost organic - pã-
rinþii care vedeau rezultatele meto-
dei Helen Doron doreau sã deschidã
astfel de centre educaþionale. Astã-
zi, avem peste 1000 de sub-francize
ºi aproximativ 5000 de profesori în
întreaga lume. Am trecut prin mai
multe etape de evoluþie - de la casete
audio la materiale digitale, de la me-
toda clasicã la integrarea tehnolo-

giilor moderne precum realitatea
augmentatã ºi platforme online inte-
ractive. Punctul de cotiturã a fost
probabil perioada Covid-19, când în
doar ºase sãptãmâni grupul a reuºit
sã converteascã integral materialele
pentru predare online, pãstrând
esenþa metodologiei. Acum ne ex-
tindem constant, adaptãm metodele
la nevoile fiecãrei culturi ºi þãri, ºi
continuãm sã inovãm în educaþie.

Reporter: Ce doriþi sã le transmi-
teþi celor interesaþi sã devinã franci-
zaþi Helen Doron?

Alina Zanfir: Mesajul meu pen-
tru potenþialii francizaþi este sim-
plu: intrãm într-o afacere care
schimbã vieþi, nu doar vindem edu-
caþie. Suntem mai mult decât o me-
todã de predare a limbilor - suntem o
comunitate care transformã copiii în
cetãþeni globali încrezãtori ºi pregã-
tiþi pentru viitor. Pentru a deveni
francizat Helen Doron, trebuie sã ai
pasiune pentru educaþie ºi copii. Nu
conteazã dacã eºti profesor, om de
afaceri sau pãrinte - important este
sã crezi în metoda noastrã ºi în po-
tenþialul fiecãrui copil. Oferim un
model de business testat internaþio-
nal, suport continuu, instruire pro-
fesionalã ºi o metodologie unicã.
Reþeaua noastrã creºte organic, prin
recomandãri ºi rezultate vizibile.
Nu cãutãm doar investitori, ci parte-
neri care vor sã facã o diferenþã realã
în comunitate. Veþi face parte
dintr-un sistem care nu doar predã
limbi strãine, ci construieºte carac-
tere, încredere ºi deschidere spre
lume. Dacã simþi cã poþi aduce bu-
curie ºi succes în educaþia copiilor,
atunci locul tãu este alãturi de noi, la
Helen Doron.

Reporter: Vã mulþumesc! n

C
opiii sunt extrem de receptivi ºi curioºi atunci când vine

vorba de sustenabilitate, ne-a declarat Alina Zanfir, ma-

ster francizat Helen Doron România de Sud-Est, subli-

niind cã aceºtia au o deschidere naturalã cãtre schimba-

re, fiind entuziasmaþi sã afle lucruri noi despre mediu, de-

venind chiar mici ”ambasadori” acasã, influenþând ºi familia.

Educatorii noºtri sunt absolut esenþiali pentru
aplicarea metodei Helen Doron. Ei nu sunt
doar profesori, ci facilitatori ai unei experienþe
unice de învãþare. Parcursul lor începe cu o
instruire completã, în cadrul cãreia învaþã
metodologia noastrã specificã, materialele ºi
tehnicile de predare".

Profesorul nu este doar un simplu instructor, ci
mai degrabã un ghid. El este acolo pentru a
crea un mediu pozitiv, în care copiii sã se simtã
confortabil sã înveþe. Spre deosebire de un
profesor tradiþional, care se concentreazã pe
explicaþii ºi teorie, profesorul nostru
stimuleazã copiii sã înveþe prin experienþã, prin
jocuri, prin cântece. Este mai degrabã un
facilitator al învãþãrii decât o autoritate care
impune reguli".
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